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B e c s e n g e t t e k �
Közel 30 éves pedagógus múlttal a hátam mögött vegyes

érzelmekkel várom a szeptemberi iskolakezdést. Hazudnék, ha
azt mondanám, hogy óriási izgatottság és várakozás kerít ilyen-
kor hatalmába, de valami érzés mégis megérint. Szeretnék a
valóság talaján maradni, de némi optimizmussal vegyülõ kí-
váncsiság az, amire leginkább hasonlít ez az érzés. Az ember
azt gondolná, hogy õt már olyan nagy meglepetések nem érhe-
tik, de ez nem így van. Az oktatás és nevelés fontosságát, ki-
emelt szerepét a legmagasabb rangú politikusok és a hétköznapi
emberek egyaránt elismerik, sõt gyakran egymást túllicitálva
igyekeznek ennek érvényt szerezni. Tény és való, hogy az ál-
lamnak és az önkormányzatoknak, mint fenntartóknak, a szü-
lõknek és gyerekeknek, mint érintetteknek biztosítani kell a le-
hetõséget a véleménynyilvánításra � valamilyen szinten. De
senki nem vindikálhatja
magának a jogot, hogy
saját álláspontját a
végsõkig védve, másokat
kirekesztve szerezzen
érvényt akaratának! Az
állam nem döngetheti a
mellét azért, mert ennyi
és annyi milliárdot fordít
közoktatásra, hiszen
ezzel csak kötelességét
teljesíti (csinálhatná
jobban is!). A szülõk
nagy része bízik az
iskolában, a
pedagógusokban, úgy
általában az iskola-
rendszerben. Miért ne,
hiszen õk is részesei
voltak a közoktatásnak.
Az ott szerzett tudás sok
embert magasra repített, másokat nem annyira. Akik ma ala-
csonyan szállnak, csakis az iskolát okolhatják-e jelenlegi hely-
zetükért? És nem így van ma is? Egyesek szinte sértésnek ve-
szik, ha még egy bukfencet csináltatok valakivel, pláne, ha szá-
zat. Pedig csak a jövõbeli mélyrepülését szeretném megakadá-
lyozni. Nem a bukfencen van a hangsúly, csupán egy adott fel-
adatot kellene � a saját képességekhez képest � jól megcsinálni!
Az oktatás út a tudáshoz, a tudás pedig lehetõség, hogy boldo-
guljunk az életben. Tudás alatt nemcsak az akadémiai szintet
értem, hanem inkább a profizmust. Egy kiváló szakmunkás
sokkal többet ér, mint egy rossz miniszter. Mit tanítunk? Fo-
lyamatos vita tárgyát képezi. Ki tudja megmondani elõre, hogy
minek fogjuk a hasznát látni. De fölösleges tudás-e, ha el tu-
dunk igazodni a nagyvilágban, a történelemben, megértjük a
minket körülvevõ világ törvényszerûségeit, vagy megismerjük

a magyar- és a világirodalom remekeit? Tanuljunk az életnek,
mondják sokan. De ez nem olyan, mint egy versenyre való fel-
készülés, hogy az edzésen azt tudom gyakorolni, ami a verse-
nyen vár majd rám! Az életre csakis az élet taníthat!

Hol tanítunk? A magyar közoktatási intézmények olyanok
kicsiben, mint az ország nagyban, vagyis nagyok az eltérések.
Jól felszerelt, modern iskolák mellet a lepusztult, felújításra vá-
rók egyaránt vannak. Sõt a szélsõségek egy intézményen belül
is jelen lehetnek. A Széchenyi régi szárnyát és a tetõt szépen
felújították, miközben a tornaterem évek óta beázik. Jól felsze-
relt informatika és nyelvi termek vannak, de a vizes blokkok
cseréje indokolt lenne, könyvtár van ebédlõ nincs. Az intézmé-
nyek fenntartása nagyon sokba kerül. Az állam a tanulónkénti
ún. normatív támogatást juttatja el az önkormányzathoz, de az

önkormányzatnak
mélyen a zsebébe kell
nyúlnia, hogy az in-

tézmények
mûködõképesek

legyenek! Ezért sokszor
nem az ésszerûség, ha-
nem a kényszer
hajszolja az

önkormányzatokat
intézmények bezárására
vagy összevonására. Mi
is így jártunk.

Kik tanítanak? Az
intézményekben

pedagógusok. Fiatalok
és idõsebbek, óvónõk és
tanítók, lelkesek és
tisztességesek, de
gyarlók, mert emberek.
Az oktatás és nevelés

színtere azonban már rég nemcsak kizárólag az iskola! Legna-
gyobb ellenségünk és barátunk egy személyben a média, legin-
kább a televízió. Felnõttnek sem könnyû az értéket, a szépet, a
hasznosat megtalálni a sok szemét között. Szülõk és testvérek,
barátok és szomszédok, tehát a környezet is nagyban befolyá-
solja jó vagy rossz irányban egyaránt a gyerekek személyiségét.
A mindennapi élet visszáságai, zûrös ügyei, tisztátalanságai
mellett nem könnyû jó példákat állítani, a helyes irányt meg-
mutatni, szépre és jóra, becsületességre és kitartásra nevelni. A
nehézségektõl nem szabad megijedni. Az akadályok legyõzése
erõsíti a fizikumot, pallérozza az elmét. Tegyünk meg mindent
azért, hogy a jövõ nemzedéke ilyen legyen!

Kádas Imre
tanácsnok
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A Városi Televízió sokak által kedvelt mûsora az �Elsõ Kéz-
bõl�c. riportmûsor. Augusztus végén riport készült Laminé An-
tal Éva polgármesterrel, amit a közérdeklõdésre való tekintettel,
rövidítve, lapunkban is közreadunk (a Szerk)

EELLSSÕÕ  KKÉÉZZBBÕÕLL
Mûsorvezetõ: Vendégem városunk polgármestere: Laminé
Antal Éva. Az én részemrõl hiányzott a munka, nekem mégis
kellemesen telt a nyaralás. Neked volt-e valami lehetõséged
nyaralásra?
Laminé Antal Éva: Tisztelettel köszöntök mindenkit, egy bõ
hetem volt, amit a Balatonnál töltöttunk, a legjobb idõben, na-
gyon kellemes hét volt.
Mûsorvezetõ: Mikor utoljára találkoztunk és része voltam en-
nek a vérkeringésnek, akkor volt egy újságcikk, amelyben ha-
lálosan megfenyegettek. Ki kellett-e ezt pihenni valamilyen
formában, illetve hol áll most ez az ügy?
Laminé Antal Éva: A rendõrségen van ez az ügy egyenlõre to-
vábbi folyományáról nem tudok, és igen ki kell ezt pihenni,
gondolják el a kedves TV nézõk, ha velük történik. Remélem,
ez nem válik mindennapossá.
Mûsorvezetõ: Gondolkodtál azon, hogy mi az oka, hisz nem
csak ez az újságcikk volt, hanem olyan bosszúságok is értek,
hogy ellopták a táskádat az összes iratokkal együtt. Bár hozzá-
teszem ez nem lehetett egy direkt történet ebben a körben. Vi-
szont annyiféle szóbeszéd járja, amikor az ember itthon van
gyakrabban jár a piacra esetleg vendéglátó egységekbe és gya-
korlatilag minden nap hallok veled kapcsolatban a munkáddal
kapcsolatban, a magánéleteddel kapcsolatban valamiféle szóbe-
szédet. Most ebbe nem mennék bele, mert nem az a dolgunk,
hogy mi terjesszük ezeket a szörnyû és vicces pletykákat. Eljut-
nak-e hozzád, és ha igen, akkor hogy reagálod le.
Laminé Antal Éva: Egy része eljut hozzám és azt gondolom
látni kell mindennek a célját és értelmét. Az 50-es években a
kommunista párt aktivistáinak tanították ezt a módszert, úgy
hívják, hogy suttogó propaganda. A célja, hogy a politikai el-
lenfeleiket lejárassák. Ehhez persze kell egyfajta embertípus,
aki képes és alkalmas ilyen ocsmány hazugságok terjesztésére
és kiagyalására. Füzesabonyban ez még újszerû dolog mond-
hatni meglepõ, hiszen a Fidesz ilyen eszközökkel soha nem élt.
De ha visszagondolnak a kedves nézõk az Orbán-kormány ide-
jére és emlékeznek azokra a szintén MSZP által terjesztett lejá-
rató kampányokra amely a Fidesz prominenseit illetve magát
Orbán Viktort érte akkor jól láthatják, hogy ez egy tudatos és
tervszerû lejárató kampány aminek most én vagyok a cél-
pontja. De nem kell ilyen messzire menni, nem kell az Orbán-
kormány idejére elmenni, visszamehetünk a 2006 tavaszára az
országgyûlési választás kampányára. Volt akkor egy érdekes
történet. Az országgyûlési választások elsõ fordulójának kam-
pánycsendjét megelõzõ nap Korózs Lajos országgyûlési képvi-
selõjelölt egy sajtótájékoztatót hívott össze. Ezen azt adta hírül
országnak világnak, hogy Fideszes aktivisták kutyát uszítottak
az õk békésen szórólapozó idõs aktivistájukra. Késõbbiekben
ez a dolog bíróságra ment és kiderült, hogy ebbõl egy szó sem
volt igaz. A célját viszont elérte, hiszen a bíróság jó idõ után tu-
dott dönteni, határozatot hozni, a választások viszont folytak és
ez a kampány nagyon sok szavazót vont el a Fidesztõl, mert azt
sugallta, hogy a Fideszesek ilyenek nem átallnak kutyát uszítani
a békés MSZP-re. Még egyszer mondom egy szó nem volt igaz
belõle. Gyakorlatilag ez történik most mindenféle mondvacsi-
nált, és ocsmány rágalmakat szólnak, sértik személyemet, csa-
ládomat minden szegmensét az életemnek. Fölháborítónak tar-
tom, visszautasítom és azt gondolom, hogy ez minõsíti azokat

az embereket akiknek a célja ezzel, hogy idegileg kikészítsenek,
és hogy rákényszerítsenek arra, hogy beadjam a lemondásomat,
és ez az önkormányzat idõ elõtt távozzon.
Mûsorvezetõ: Gondolod, hogy ez a cél?
Laminé Antal Éva: Teljesen biztos vagyok benne.
Mûsorvezetõ: És hogy vannak az idegeid?
Laminé Antal Éva: Köszönöm jól.
Mûsorvezetõ: Ezek szerint békés családi életet élsz.
Laminé Antal Éva: Mindenféle veszekedésektõl, verekedé-
sektõl, egyéb atrocitásoktól mentesen, gyerekkoromban sem ve-
rekedtem.
Mûsorvezetõ: Ezek szerint nem is volt a közelmúltban olyan,
aki megtámadott téged.
Laminé Antal Éva: A telefonos támadás volt az egyetlen.
Mûsorvezetõ: Tehát akkor az összes pletykából ez az igaz.
Laminé Antal Éva: Ennyi igaz.
Mûsorvezetõ: Akkor valóban megfenyegettek egyszer.
Laminé Antal Éva: Ami szintén egy érdekes dolog, hiszen
hogyha figyelik a sajtót a tisztelt választó polgárok akkor itt  a
Zetef-rõl volt nagy hír, hogy mint egy háromszáz dolgozót bo-
csátottak el a cégtõl. Senkinek nem fordult meg a fejében, hogy
a munkahelyi vezetõjét vagy a tulajdonost megfenyegesse emi-
att. Ez egy érdekes és azt gondolom eltorzult lelkivilágra utal.
Mûsorvezetõ: Bocsáss meg, tehát arra gondolsz, hogy azért
történnek ezek a fenyegetések, mert most az összevonások kap-
csán, átszervezések kapcsán embereket küldtök el?
Laminé Antal Éva: Igen így van, néhány embert elküldünk.
Kérem tisztelettel Füzesabony városát nagyon mélyen, és na-
gyon rosszul érintette az, hogy bizonyos lobby-tevékenységnek
köszönhetõen a Modine nem nálunk telepedett le.
Mûsorvezetõ: Mit értesz ez alatt.
Laminé Antal Éva: 400 munkahelyet jelent, helyi adókat jelent
és olyan befektetési összeget jelent � mintegy 70-80 millió
nagyságrendben � ami nagyon hiányzik az önkormányzatnak a
kasszájából. Nem engem személyesem sértett az, aki ez ügyben
lobbyzott, hogy máshová menjen a Modine hanem a várost
hozta lehetetlen helyzetbe, mindannyiunkat bántott vele. Na
most a költségvetési hiányt valahogy be kellene foltozni. Utakat
kell építeni, a rendelõ intézetünk életveszélyessé vált és vajon
mibõl. A választópolgárok nem arra adtak nekünk felhatalma-
zást, hogy csak béreket fizessünk. Amin lehet megtakarítani az
a bérek területén mutatkozik. Egyébként, pedig voltak a koráb-
bi idõkben sérthetetlen intézmények.
Mûsorvezetõ: Úgy érted, hogy a közszférán belül itt a városban.
Laminé Antal Éva: A közszféra jelentõs része már átesett kar-
csúsításon a korábbi években. A pedagógusokat, az egészség-
ügyet érintette már ilyen, de nem történt semmiféle karcsúsítás
a Hivatal illetve a Könyvtár esetében. Most, hogy hozzájuk kell
nyúlni, hiszen ott van tartalék, máshol már nincsen, olyan
döbbenetes felháborodást tapasztalok az intézményi dolgozók
részérõl, hogy igazából magam sem értem. Amikor elfogy a
gyerek egy intézménybõl és a pedagógus, nem tud munkát el-
végezni, mert nem lehet hozzá csoportot rendelni, akkor kérem
tisztelettel küldjük utána a fizetését?
Mûsorvezetõ: Nyilvánvaló, hogy mondtad az elõzõekbõl akkor
az emberek valamiféle olyat gondolnak bele, hogy esetleg poli-
tikai tisztogatás és lehet, hogy ezért éri annyi támadás a te sze-
mélyedet mert nyilván nem ezeket az érveket teszik mögé ami-
kor támadnak téged.
Laminé Antal Éva: A politikai tisztogatásra egy szó erejéig
kitérnék. A KIKI Közös Igazgatású Közoktatású Intézmény ve-
zetõjéül Valyon István urat kívánja megbízni a Képviselõ-
testület, (a megbízás idõközben megtörtént. (a Szerk)) akirõl
mindannyian tudjuk, hogy MSZP-s színekben polgármester-
jelöltként indult 2006-ban. Hát ennyit a politikai tisztogatásról.
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Mûsorvezetõ: Milyen egyéb problémák vannak még amivel
meg kell küzdeni az önkormányzatnak így akár az átalakítás
kapcsán, hiszen most a Széchenyi iskolában ma volt a mûszaki
átadás úgy tûnik, hogy az rendbe lesz, de voltak egyéb felújítá-
sok is, és ez az összevonás nem kis terhet ró az önkormányzat
illetve az intézményvezetõk nyakába.
Laminé Antal Éva: Ez az összevonás természetesen az elején
nagyon sok munkát igényel különösen az Igazgató úrtól. Azt
gondolom, hogy két három hónap alatt kialakul az új rend, és
föl fogják tudni tárni az ebben rejlõ lehetõségeket mindannyi-
unk örömére. Ugyanakkor természetesen az átalakulás nehézsé-
gei érezhetõk. Jó hírünk is van természetesen, hiszen ma volt a
mûszaki átadása a Széchenyi István Általános Iskola felújításá-
nak ez sikeresen megtörtént némi hiánypótlással, átvettük mû-
szakilag az iskolát. Nagy feladat van, hiszen a hátralévõ néhány
napban ki kell takarítani ablakot kell pucolni és a tanévkezdésre
az iskolának készen kell várnia a tanulókat. A Teleki Blanka
Általános Iskolában 2 millió forintos forrást biztosított az ön-
kormányzat arra, hogy a mosdókat az iskola fölújítsa, egy na-
gyon szép nagyon modern minden igényt kielégítõ mosdóval
gazdagodik a Teleki Blanka Általános Iskola. Ezek olyan örö-
mök, amelyek úgy gondolom, hogy a kis lépések politikája,
mindig történik valami, amivel egy kicsit elõrébb vagyunk.

Mûsorvezetõ: Egyébként az összevonást ami indokolta az
anyagi forráshiány illetve a mûködtetés költségek hiánya, fo-
rintosítottátok, hogy ez mekkora megtakarítást jelent.
Laminé Antal Éva: Természetesem. Ez valamivel több, mint
20 millió forint éves szinten.
Mûsorvezetõ :Nyilván nem ettõl az évtõl, hanem a következõ
évtõl.
Laminé Antal Éva: A következõ évtõl kezdõdõen, így van.

Mûsorvezetõ: Mi lesz a legfontosabb teendõ az õsz folyamán,
hiszen lassan véget ér a nyár ezeken túlmenõen, van-e valami
kitûzött cél.
Laminé Antal Éva: Az iskolákra térnék vissza még egy gon-
dolat erejéig. Szóba került az átalakítás az átszervezés gazda-
sági okai és én azt mondom egy nagyon komoly szemléletvál-
tás tapintható a mostani átalakításban. Korábban sosem volt az
jellemzõ, hogy az önkormányzat az intézményei számára célo-
kat fogalmazott volna meg. Az elvárás az volt, hogy lehetõleg
ne kérjenek semmire pénz. Minden a minimum szinten mû-
ködjön. Ehhez képest nagyon komoly változás az, hogy mi azt
mondjuk, hogy azt szeretnénk, hogy a gyerekek nyelvbõl na-
gyon komoly elõremenetelre tennének szert és lehetõleg a 12
évfolyam alatt, szerezzenek az iskolában szerzett ismereteik
alapján nyelvvizsgát. Mi azt mondjuk, hogy a délutáni foglal-
koztatásnak, a kulturális életnek, és a sportnak föl kell len-
dülnie. Ehhez természetesen a forrást is biztosítjuk. Mi azt
mondjuk, hogy az intézmények vállalják föl azokat a feladato-
kat, amelyek a szünetek idején adódnak a szülõi igények
alapján. Láttunk erre példát nagyon sikeres volt a zeneiskolá-
nak a nyári napközis tábora. Szeretnénk, hogyha minden ilyen
intézmény egy-egy ilyen rendezvénnyel gazdagítaná a gyerekek
nyári programját. Szeretnénk azt, hogyha az intézmények kö-
zött komoly szakmai munka folyna. Nem az intézményekben,
ott is természetesen, de az intézmények között. Vannak olyan
feladatok olyan problémák, amelyet akkor tudunk eredménye-
sen megoldani, a tanuló a gyerek érdekében, amikor az egymás-
ra épülõ iskola típusok összedolgozva segítik ezt. Ilyen az át-
menetek problémája, hogy minél kevesebb gondot okozzon a
gyereknek az óvodából az iskolába, az iskolából a középiskolá-
ba, a középiskolából a felsõoktatásban való átmenet. Várjuk
azoknak a pedagógusoknak a jelentkezését, akik szeretnének
részt venni pályázatírásban. Pályázatírásra nincsen apparátu-

sunk, nem is igen kell, általában sikerdíjjal bízzuk meg azokat a
cégeket, akik ezt bevállalják. Ez a pénz miért ne maradjon a mi
pedagógusainknál, akik vállalják, és szívesen teszik, írják meg a
pályázatokat építsék be a projektmenedzsment díjat, kapják meg
az erre járó összeget és legyenek érdekeltek abban, hogy minél
több pályázati forintot szólítsanak ide a városba. Ez jó cél.

Mûsorvezetõ: Azon gondolkodtam, miközben ezt mondtad,
hogy körülbelül 20 perce kezdtük meg ezt a beszélgetést, hogy
milyen jó lenne, ha csak ilyen érdemi dolgokról tudnánk be-
szélni és mondjuk a 20 percnek a háromnegyed része nem men-
ne el olyan dolgokra amirõl a beszélgetés elején érintõlegesen
kellett hogy beszéljünk. Én szeretnék abban hinni, hogy tényleg
eljön majd az az idõszak itt Füzesabonyban is nem csak hinni
szeretnék benne, hanem várom is amikor tényleg érdemi mun-
káról van szó esetleg arról tudunk hírt adni, amikor tényleg fej-
lõdik a város és nem azzal vagyunk elfoglalva, hogy ki mit csi-
nál, hogy csinál tehát nem a pletykákkal és rosszindulattal és
végre véget ér már ez a politikai csatározás, hát remélem ez
nemcsak illúzió és utópia.
Laminé Antal Éva: Vannak jó érzésû emberek ebben a város-
ban én általában hetente kétszer kapok névvel vagy név nélkül
levelet ilyen ez is ami itt van elõttem ami tartalmában gyakorla-
tilag nagyon kedves hiszen óv véd figyelmeztet, vigyázzak az
életemre.

Mûsorvezetõ: Akkor miért nem meri aláírni.

Laminé Antal Éva: Azt írta, hogy fél a kommunistáktól, érde-
kes gondolat, de én azt gondolom, hogy az emberek józanab-
bik részében él egy olyan igény hogy legyen már ennek végre
vége.

Önkormányzati hírek
Füzesabony Város Önkormányzat Képviselõ-testülete 2007. au-
gusztus 22-én és 27-én megtartott rendkívüli ülésén határozott,
döntött a következõkrõl:

- Sor került alapító okiratok és megszüntetõ okiratok
módosítására, mely a Füzesabonyi Városi Könyvtárat
és Közösségi Házat, valamint a Szociális Szolgáltató
Központot érintette.

- A Képviselõ-testület határozott arról, hogy a Városi
Intézményi Központ Füzesabony igazgatói feladatai-
nak ellátásával 2007. szept. 1-tõl 2008. szept. 1-ig ter-
jedõ határozott idõre, 1 év idõtartamra Valyon István
urat bízza meg.

- Szükségessé vált a jelenlegi intézményvezetõk maga-
sabb vezetõi megbízásának visszavonására (kivéve EÜ
központvezetõjét). Erre azért volt szükség, mert az
újonnan létrejövõ intézményi struktúrában a Képvise-
lõ-testület a Városi Intézményi Központ Igazgatója te-
kintetében jogosult magasabb vezetõi megbízást adni 1
év idõtartamra, míg a VIK keretében mûködõ intéz-
ményegységek vonatkozásában annak igazgatója ren-
delkezik jogosultsággal arra, hogy vezetõi megbízást
adjon az intézményegység vezetõi részére.

- A Testület úgy határozott, hogy nem alakít ki újabb
bölcsõdei csoportot, mivel felmérés szerint  a jelenleg
mûködõ 4 bölcsõdei csoport fedezi a városban jelent-
kezõ igényeket.

- A Széchenyi István Általános Iskola felújítására vo-
natkozó korábbi határozatok módosítása is megtörtént
A közbeszerzési eljárás nyomán a beruházási költségek
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csökkentek ( így kevesebb önrészt kell az Önkormány-
zatnak vállalnia ) így a támogatási szerzõdés módosítá-
sa szükségessé vált.

2007. szeptember 13-án Füzesabony Város Önkormányzat
Képviselõ-testülete négy képviselõ beadványára rendkívüli
testületi ülést tartott.

- A rendkívüli testületi ülés összehívására azért volt
szükség, mert a Képviselõ-testület a 85/ 2007./ VIII.
27./ határozatával döntött ugyan a füzesabonyi Városi
könyvtár és Közösségi Ház jogutód nélküli megszûné-
sérõl, de a megszûnéshez kapcsolódóan nem rendelke-
zett besorolás szerint a megszûnõ álláshelyekrõl. A
Képviselõ-testület a rendkívüli ülésen úgy határozott,
hogy a Városi Könyvtár és Közösségi Ház, mint rész-
ben önálló költségvetési szerv jogutód nélküli megszû-
nése miatt az álláshelyek � melyek száma 7 � véglege-
sen megszüntetésre kerülnek, mert az általuk ellátott
feladatok más szervezetben hatékonyabban teljesíthe-
tõk. A feladatok ellátásához a Képviselõ-testület 2007.

szeptember 30. napjával az alábbi létszámkeretet
hagyta jóvá:

Polgármesteri Hivatalnál 2 fõ technikai lét-
szám (teremõr és takarító)
Városi Intézményi Központnál 3 fõ szakmai
létszám (könyvtáros)

- A rendkívüli testületi ülésen a Képviselõ-testület fel-
hatalmazta Laminé Antal Éva polgármestert, hogy
2007. márciusban és augusztusban megjelent Füzes
Krónika nevû idõszaki kiadvány szerkesztõsége ellen,
a vonatkozó peres eljárásokban és az ügyészségen a
szükséges jognyilatkozatokat teljes hatállyal tegye
meg.

A Füzes Krónika nevû idõszaki lap az Önkormányzat jó hírne-
vét sértõ valótlan tényállításokat közölt, ezért a megindított bí-
rósági eljárásban a Testületet képviselni kell.

dr. Bartos Lászlóné
alpolgármester

A tanácsnok szemével�
Azt hiszem jó úton jár a Testület. Ha nem így lenne, ellenfeleink nem próbálnának meg dühödten fröcsögni, mocskolódni, rá-
galmazni. Elõrevivõ, a város ügyeit segítõ javaslatuk (bármilyen) pedig eddig nem volt, együttmûködésre, a városért való
együttmunkálkodásra képtelenek. Viszont a város fejlõdését elõsegítõ lépéseket minden rendelkezésükre álló módon gátolják,
akadályozzák, bár tudják hogy ezzel a füzesabonyi polgárok ellen cselekszenek. Pedig az összefogás, a közös fellépés lendít-
heti csak elõre a várost�. Felül kellene már emelkedni az elvesztett hatalom miatti  sértõdött dühön, bebizonyítani hogy
képesek összefogni... Nem rajtunk múlik!
A Testület megtette azokat a legfontosabb lépéseket, amiket a kényszer szûlt. Átszerveztük a Polgármesteri hivatalt, dinami-
záltuk és egységesítettük az intézményeket. Úgy maradt meg az intézményi önállóság, hogy egy közös gazdasági-szervezeti
egységbe, a VIK-be szervezve hatékony és gazdaságos mûködés válhat lehetõvé, egyben ösztönözve az intézményi dolgozó-
kat a jobb munkára. Mindezt úgy, hogy ellenfeleink nem vádolhattak politikai tisztogatással és az intézmények támogatását
is elnyertük.
És ami a legfontosabb, érezzük a polgárok bizalmát és támogatását.
Túl vagyunk a nehezén, amit az is megmutat, hogy a féléves adatok tükrében sikerült a költségvetési hiányt elfogadható
mértékûre csökkenteni. Év végére a szigorú és következetes gazdálkodás eredményeként az évek hosszú sora óta a város
elõtt görgetett 100 milliósra duzzasztott mûködési hiányt sikerül eltüntetni. Nehéz volt, áldozatokat követelt, de a város
fejlõdését gúzsba kötõ legfontosabb akadályon már túl vagyunk. Így tudunk biztonságos mûködést biztosítani az intézmények-
nek, forrásokat felszabadítani az induló fejlesztésekhez. Hogy, sok egyéb mellett, városközpontot építhessünk (a Telepen is !)
és leromlott intézményeinket felújíthassuk.  Mert a közösség elsõdleges érdeke a város fejlõdése.

És persze tovább dolgozunk a munkahelyteremtésen is, úgy gondolva hogy egy �mutatós� kisvárosba még a vállalkozások is
szívesebben telepednek. Már elmúlt a kezdeti naivitás, tudjuk ki gátolja és ki segíti törekvéseinket. A vészmadárként sutto-
gott jól értesült pletykákat sorra-rendre cáfolja az élet. Mi eddig is, ezután is nyitottak voltunk az együttmûködésre, aki se-
gíteni akar, tenni, dolgozni a városért, bennünk megbízható korrekt partnerre talál .....

Szóval bizonyos vagyok benne, hogy jó úton jár a Testület Mert csak azt támadják, aki valóban változtatni, valóban  újat
akar.    Nem könnyû, de ezt vállaltuk. És végigcsináljuk.

                                                                                                                                          Kotán György
                           tanácsnok

Szeptemberi kalendárium
Szent Mihály Hava - Mérleg Hava � Õszelõ

Szeptember 8. - Kisasszony-nap, Kisasszony napja, más néven Kisboldogasszony napja, az egyházi naptár szerint Szûz Mária
születésének ünnepe. Általában Kisasszony napja után kezdték el az õszi vetést, és az elõtte való éjjel a vetni való búzát harmat-
ra tették, abban a hitben, hogy akkor nem fog üszkösödni. E nap után kezdik szedni a fûszerpaprikát, majd rövid fonnyasztás
után felfûzik, és az eresz alá függesztik száradni. E napon kezdõdik a dióverés is. Hegyvidékeink parasztsága úgy véli, ha Kis-
asszony napján nem köszönt be az éjszakai fagy, akkor hosszú, meleg lesz az õsz. ,
Szeptember 29. - Szent Mihály napja Mindenhol az országban oly jelentõs nap. Ekkortól lehetett szûrni a bort, ekkortól kez-
dõdhettek a lakodalmak. Sok helyen - elsõsorban az Alföldön és Eger környékén - Szent Mihály napja a szüret megkezdésének
idõpontja. Ennek mindent alárendeltek Eger városában: szünetelt a bíráskodás, a diákok szabadságot kaptak
Mihály, a névadó szent az angyali seregek vezére az egyház oltalmazója, a haldoklók istápolója, a halottak másvilági szószólója.
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Anyakönyvi hírek
A gyermek minden család legna-
gyobb öröme. Áldás, amit semmi
sem pótolhat. Ha egy családban
gyermek születik, ott felfénylenek
a szemek és értelmet nyer a továb-
bi élet.

Örömmel adunk hírt gyermekek születésérõl:

Tiszta szívbõl gratulálunk a boldog szülõknek, jó egészséget,
sok örömet kívánunk a gyermekek felnevelésében!

Bódi Zétény Krisztián anyja neve: Hanyi Anita Tímea
Csirke Kevin anyja neve: Vincze Ilona
Ferencz Boglárka anyja neve: Farkas Fruzsina
Kolompár Csilla anyja neve: Bari Mária
Lakatos Gergõ anyja neve: Lakatos Éva
Tregova Szonja Piroska anyja neve: Pázmándi Mariann
Úri Viktor anyja neve: Ujvári Éva
Váradi Sámuel Zoltán anyja neve: Bóta Edina

Egyre többen tartják fontosnak, hogy a keresztelés
szentségét felvegye gyermekük. A keresztelés ünnep
minden családnak. Az õsi rítussal a gyermek befoga-
dást nyer a keresztény egyházba,

Keresztelések
Csajbók Zsolt és Varga Melinda gyermeke: Zsolt
Fazekas János István és Lakatos Éva gyermeke: Gergõ
Körmendi Ferenc és Csábi Dóra gyermeke:  Máté
Medveczki Attila és Bukta Eszter gyermeke: Dóra
Úri Attila és Ujvári Éva gyermeke: Viktor

A házasságkötéssel boldog párok esküdnek örök hûsé-
get egymásnak. Egy szeretett társ mellett élni az életet,
tudni, hogy van akire mindig számíthatunk. Az egy-
máshoz tartozás , a szeretet meghitt és boldog kifejezé-
se a házasság.

Házasságkötések

Berta Zsolt és Erdélyi Nóra
Birinyi István és Sike Erika
Hegyaljai Ádám és Munkácsi Mária
Horotán Ádám és Gál Ilona
Körtvélyessy Csaba és Gyõri Imola Ágnes
Oláh Krisztián György és Pásztor Adrienn
Pál János és Kozik Mária
Széles Tamás és Balos Gabriella

Boldogságban, sok örömben, jó egészségben eltöltött
hosszú éveket kívánunk a pároknak.

Nehéz a búcsú, de a gondozott sírkertek mutatják,
hogy halottaink emléke szívünkben él tovább

Elhunytak
Antal István, Barta József, Csuhai József, Kalo István, Kalo
Sándorné, sz. Vincze Margit, Kerekes Ilona, Kóródi Imréné,
sz. Juhász Mária, Szajlai György, Takács Pál, Tóth Tiborné,
Tuza Antal

A Képviselõ-testület õszinte részvétét fejezi ki az elhuny-
tak hozzátartozóinak.

Kérjük, hogy tiszteljék meg a Testület tagjait azzal,
hogy ellátogatnak  fogadóóráikra. Itt  tájékozódhatnak
az Önkormányzattal kapcsolatos ügyekrõl és segítséget
kérhetnek  közérdekû ügyekben.  

Képviselõi fogadóórák rendje
2007. október � december

október 1. /hétfõ/ 17.00 �tõl 18.00 óráig  
Városi Könyvtár
Miriszlai Miklós     Kotán György

Teleki Blanka Általános Iskola
Bíró Imre   Csepregi Gábor

november  5.  /hétfõ/ 17.00 �tõl 18.00 óráig
Városi Könyvtár
Farkas István        Kádas Imre

Teleki Blanka Általános Iskola
Balsai Tamás       Szabó József

december 3.  /hétfõ/ 17.00 �tõl 18.00 óráig  
Városi Könyvtár
Atkári Lajos         Dr. Joóné Gál Katalin

Teleki Blanka Általános Iskola
Gál Tibor   Balsai Tamás

Közmeghallgatás

A Város Önkormányzata legközelebbi közmeghallga-
tását az alábbi idõpontokban tartja:

Északi városrész :

Teleki Blanka Általános Iskola
október 9 (kedd)  18 óra

Déli városrész:

Mûvelõdési központ
november 12 ( hétfõ ) 18 óra

Dr. Bartos Lászlóné
alpolgármester
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A SZERETET KÉPVISELETE VILÁ-
GUNKBAN

Ezzel a címmel tartott nagysikerû elõadást városunkban
2007. augusztus 5-én Jókai Anna Kossuth- és József Attila
díjas, Príma Primissima közönségdíjas és írói munkáját
15 díjjal elismert, kitüntetett írónõ.
Az írónõt nagy szeretettel köszöntötte a polgármester és az
alpolgármester. Németh Emil és Kócz Pálné saját verseik
elmondásával kedveskedtek a vendégnek.
Jókai Anna mûveinek jól észrevehetõ közös vonása az
emberi közönyösség elleni küzdelem, a szeretet képvisele-
te a világban. Elõadásában útmutatót adott nekünk, hogyan
éljük le a rövid földi életünket úgy, hogy mindig a jónak és a
rossznak egyetlen megbízható mércéjét Jézus Krisztus böl-
csességét tartsuk szem elõtt.

Hangsúlyozta a család jelentõségét, hiszen saját kis éle-
tünkben és a társadalom életében is ez a legfontosabb.
Ugyanakkor felhívta a figyelmet arra, hogy mindenkinek el
kell azon gondolkodni, hogy mit hagyunk gyerekeinkre,
mi lesz itt 100, 200, 1000 év múlva és miféle világ vár az
emberiségre. Kifejtette gondolatait az írói kötelességrõl, fe-
lelõsségrõl, a magyar nyelv csodálatosságáról és az emberi
méltóságról.
Az írónõ bátran vallja, kell hogy legyen életünkben egy
mérték, kell hogy legyen egy mérce, amihez viszonyítunk,
hogy mit gondoljunk a világról, az aktuális helyzetekrõl az
embertársainkról, hová helyezze el ki-ki a maga ténykedését.

    A szeretet lényegét így fogalmazta meg Jókai Anna:
� A szeretet a másiknak a megismerése, az a tényszerû sze-
retet, hogy tudom ki vagy, tudom, hogy nehéz sorsra hozott
az Isten, tudom, hogy mit éltél át és sehol nem érvényes az az
isteni mondás úgy, mint a férfi-nõ kapcsolatában, hogy egy-
más terhét hordozzátok, próbáld levenni a válláról a szeren-
csétlen sorsát és engedd meg, hogy a te válladról levegye.

Talán ez a férfi és nõ új szövetségének, a SZERETET-
NEK a titka és ez lesz a világnak a titka is.�
Sike Károlyné meleg hangú köszöntõ mondatai után az al-
polgármester az írónõ egy kiemelt mondásával köszönt el a
vendégtõl: � Bach úgy vallotta egykoron, hogy az õ munka-
adója egyedül ISTEN�. Azt kívántuk, hogy az írónõt még
sokáig foglalkoztassa ez a titokzatos és választott MUNKA-
ADÓ.

Befejezésképpen és búcsúzóul Jókai Anna elmondta az Ima
Magyarországért c. mûvét, majd dedikálta mûveit.

Dr. Bartos Lászlóné
                                                                           alpolgármester

Tuza Antal 1919-2007.

Életének 88. esztendejében elhunyt Füzesabony díszpolgára, akit
családja, barátai, ismerõi és tisztelõi szülõfalujában kísértek utolsó
útjára.

Keresem a megszólító szavakat, tanácstalan vagyok, hogyan is
búcsúzzam egy olyan embertõl, akivel nem volt személyes kap-
csolatom, de mégis jól ismertem. Jól ismertem, jól ismerem,
mert olyan személy távozott az élõk sorából, akinek munkája,
tetteinek minden eleme jelen van a hétköznapokban, komfortér-
zetünkben, még ha nem is tudatosul bennünk.
Nekünk, a ma hûtlen szolgálóinak, az idõ koldusainak illik
tisztelettel megállni és emlékezni:
Tuza Antalt volt munkatársai, az idõsebb füzesabonyiak egy-
szerû, egyenes embernek ismerték, aki szerénységével, be-
csületességével példát mutatott a köz szolgálatában dolgozó
embereknek, még a vezetõknek is! A fontos ügyeket kollégái
véleményére alapozva, a közösség érdekeinek figyelembe véte-
lével hozta meg, gyakran vállalva egyszemélyes felelõsséget.
A sors úgy hozta, hogy Anti bácsit a megye két települése is
magáénak mondhatja. Az egyik Mezõszemere, mely útjára
indította, a másik, mely munkájában kiteljesítette, családi
fészket adott, melynek 2004-ben díszpolgára lett, Füzes-
abony.
Mezõszemere elsõ tanácselnökeként 1946-ban óriási lendülettel
fogott hozzá a közösség életét megkönnyítõ beruházásokhoz, -
orvosi lakást, rendelõt, járdát, utakat építtetett - s tette ezt Fü-
zesabonyban is, az egykori nagyközségben, ahová becsületes és
sikeres munkája jutalmául került 1967-ben.
Füzesabonyban 10 évnyi tanácselnöksége alatt elsõ ténykedése-
ként létrehozta a Költségvetési Üzemet, mely kiválóan szolgálta
a várossá válás folyamatát, a nagyközségi infrastruktúra kiala-
kítását. Egy település életének egyik legnagyobb és legfonto-
sabb fejlesztési mérföldköve az ivóvízhálózat kiépítése. Füzes-
abonyban ezen a mérföldkövön Tuza Antal neve olvasható. A
vízhálózat kiépítése után megépült a víztorony is, helyet kapott
a Zeneiskola, megépült a Honvéd úti nagyóvoda, méreteiben
több mint felével bõvült a falusi óvoda. Megszervezte társadal-
mi munkában a járdaépítéseket, útjavításokat, a szilvásváradi
ifjúsági tábor fejlesztésében is elévülhetetlen érdemeket szer-
zett. 1977-tõl a járásnál dolgozott 1979-ig, nyugdíjazásáig.
Példamutatóan reagált a korszerûsítési, komfortizáló igé-
nyekre, szûnni nem akaró munkabírással állt az új idõk új
kihívásai elé. Megértette magát az egyszerû munkásemberek-
kel, nem volt konfliktusa a megye vezetõivel sem. Munkáját,
sikereit mindenki ismerte és elismerte, de szerénysége nem en-
gedte, hogy a közélet rivaldafényébe kerüljön. Csendesen tette a



I. évfolyam 9. szám, 2007. szeptember 7

dolgát, szervezett és cselekedett, mai politikusoknak, vezetõk-
nek irigylésre méltó példamutatással.
Nyugdíjas éveiben is aktív volt, de az idõs kor bölcsességével
csak messzirõl figyelte, elemezte szûkebb-tágabb környezete
eseményeit.

Élete, munkássága azt példázza számunkra, miért érdemes
élni. Mit hagyhatunk az utókorra becsületes munkával, tiszta
szándékkal.
Tuza Antalra emlékezhetünk ha halljuk a fürdõszobában a víz-
csepp csobbanását. Az óvodák udvarának minden fûszálában
benne van a teremtõ erõ, az emberi múlt � jelen � és jövõ, me-
lyet Anti bácsi szolgált és példált egész életében rendíthetetlen
kitartással, fáradhatatlanul.
Anti bácsi!
Engedd meg, hogy hozzád is szóljak!
Búcsúzom tõled ismeretlenül és ismerõsként, búcsúznak a sze-
retõ barátok, munkatársak.
Minden nyíló virág elhervad egyszer, de illatát magunkba zár-
hatjuk mindörökre. Szívünkbe zárunk munkáddal, emberséged-
del, mert az utókorra bíztad a tisztességet, a tiszta szándékot
mely téged vezetett. Az értékkel, rajtunk múlik, - tudunk -e élni,
tudjuk -e mi is továbbadni. Ezen leszünk mi is minden akara-
tunkkal!

Füzesabony Város Önkormányzata és a városunk minden
lakója szomorúan gyászol és tisztelettel õrzi meg emlékedet!
Nyugodj békében!

Füzesabony, 2007. szeptember 6.
Sipos Attila

MOZAIK
Rovatvezetõ: Tóthné Veres Noémi

Nem volt könnyû a rovat szerkesztése, hiszen a rovatvezetõ nagy �gondban� volt. Elõzõ számunkban a nyári progra-
mokról már beszámoltunk, most még indul az év. Az intézmények �új� tanévének terveirõl olvashatunk itt leginkább és
az évkezdésrõl. ( a Szerk.)

Tanévkezdés a Pöttömke Óvodában
A 2007/08-as tanévet intézményünk 6 óvodai csoporttal kezdi.
Csoportjaink az azonos életkor szerint szervezõdnek, a szülõk
többségének is ez az igénye, valamint az óvodapedagógusok is
ezt a szervezeti keretet részesítik elõnyben � bár nem zárjuk ki a
vegyes csoportok lehetõségét sem. Az óvodai férõhelyek száma
150, amit szerencsére fel is tudunk tölteni, egyetlen gyermeket
sem kell elutasítanunk.

A szeptember a beszoktatás hónapja. Ebben a tanévben 60 kis-
csoportos gyermek kezdi el a �dolgos-szorgos� óvodai életet.
Óvó nénijeink szeretnék a beszoktatást minél zökkenõ mente-
sebbé tenni: évek óta hagyomány, hogy nyílt délelõttön ismer-
kedhetnek a gyermekek és a szülõk az óvodával, a dolgozókkal,
a szokásokkal. Még az óvodakezdés elõtt megtartják az elsõ
szülõi értekezletet, hogy minden kétségükre-kérdésükre kielé-
gítõ választ kaphassanak a szülõk. Így az elsõ reggel már nem
ismeretlen helyre, nem idegen óvónõhöz érkezik a pici gyer-
mek. Az elsõ napokban csak néhány órát töltenek a gyermekek
távol a szülõtõl. A folyamatos beszoktatás eredményeként alig
van síró gyermek néhány hét után.

Folyamatosan keressük azokat a jó módszereket, amelyek biz-
tosítják gyermekeink számára, hogy biztonságban, jól érezzék
magukat és boldogan éljenek az óvodai közösségben.
Célunk a gyermeki személyiség kibontakoztatása, sokoldalú
fejlõdésének segítése, az egészséges és harmonikus élethez

szükséges képességek fejlesztése. Mindezt közös élményekre
épülõ tevékenységek tudatos szervezésével segítjük. Alkal-
mazkodunk a gyermekek egyéni sajátosságaihoz, eltérõ fej-
lõdési üteméhez.

A Montessori pedagógia szép gondolatát: �Segíts nekem, hogy
magam csinálhassam!� -pedagógiai feladatként fogalmaztuk
át: �Segítek neked, hogy magad csinálhasd!�

Ez a gondolat vezérel bennünket a kisgyermek óvodába kerülé-
sének elsõ pillanatától kezdve: figyelemmel kísérjük tevékeny-
ségét, reakcióit, érzelmi állapotát, megnyilvánulásait, fejlõdésé-
nek általános vonalát és egyéni sajátosságait.

Fontosnak tartjuk a szülõkkel a kölcsönös bizalmon alapuló
szoros együttmûködést. Az óvodai nevelés-gondozás a családi
neveléssel együtt, azt kiegészítve szolgálja a gyermek fejlõ-
dését.

Mottónk: A gyermeknevelés nem verseny és nem varázslat.
                 Nem tökéletes lényt kell létrehoznunk,
                 Hanem becsülettel megtenni mindent,
                         Hogy a gyermek minél elégedettebb és
                 Értékesebb emberré váljon.
                                                      (Balázsné Szûcs Judit)

A Pöttömke Óvoda Nevelõtestülete
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Hírek a Hétszínvirág Óvodából
Tisztelt Olvasók, kedves füzesabonyi Szülõk!

Örömmel hozhatom tudomásukra, hogy a kezdeti ne-
hézségek ellenére a 2007-08-as nevelési évet sikere-
sen, nyugodtlégkörben kezdtük meg. A szeptember-
ben beírt gyermeklétszámunk 126 fõ, s ezeket a gyer-
mekeket 5 csoportban helyeztük el. A lehetõségekhez
mérten maximálisan figyelembe vettük a szülõk kéré-
seit, s az SZMK vezetõk segítségével mindenki idõ-
ben tájékoztatást kapott a csoportok összetételérõl, s
óvodapedagógusainkhoz is bártan fordulhattak. A Re-
form életmód csoport megszûnt ugyan, de mintegy
folytatásaként megalakult a Makk Marci csoport (be-
mutatkozásuk a következõ számban).
Kialakítottunk egy tornaszobát is, amely a rendszeres
testedzés színteréül szolgál. Intézményegységünk ve-
zetõ-helyettesének - az óvodapedagógusok döntése
alapján - engem, azaz Bánhegyi Tibornét bíztak meg.
Minden pénteken 8-16 óráig kereshetnek meg a szü-

lõk kérdéseikkel, aktuális problémáikkal, amelyeket
legjobb tudomásom szerint igyekszem megoldani. A
szülõk együttmûködésére, támogatására az elkövet-
kezõkben is számítunk!
Október 13-án rendezi meg alapítványunk a Füzes-
abonyi Hétszínvirág Alapítvány II. Szüreti Jótékony-
sági Bálját a Közösségi Házban, amelyre ezúton is
mindenkit szeretettel meghívunk. A tavalyi évhez ha-
sonlóan lesz mûsor, finom vacsora, élõ zene, tombola
és borárverés. Kérjük, támogassák - lehetõségeikhez
képest -óvodánkat! Várjuk a tombola felajánlásokat,
támogató és belépõjegyek az intézményben vásárol-
hatók!
Az elõttünk álló nevelési évre kollégáimnak és a
kedves szülõknek is sok-sok türelmet, jó egészséget
kívánok a sikeres és tartalmas munkavégzéshez!

Bánhegyi Tiborné,
                           int.egys.vez.h.

MESEBESZÉD

Ebédnél minden alkalommal elmondjuk a gyerekeknek, hogy mi az ebéd, így remélhetõen
meg tudják mondani az érdeklõdõ szülõnek azt, hogy mit ettek aznap az oviban. Ám a
gyerekek fantáziájának nincsenek határai. Így születtek az alábbi kis történetek is.
-Ebédre, tarhonya van csirkehússal, az egyik kisgyermek még kér,- felteszi a kezét: én még
kérek targoncát!
-Ki osztjuk a tésztát, hússal, az egyik kisgyermeknek ízlik, és még gyorsan kér,- én még kérek
rizst, mondja. A pajtása megszólal mellette, - ez nem rizs, hanem krumpli!
-Egy másik alkalommal, István még kér, felteszi a kezét és mondja: kérek még klumplit, a mel-

lette ülõ Petra megszólal, nem jól mondtad, ez nem klumpli, hanem klumpli. Mond utánam, klump-li.
-Krumplifõzelék az ebéd, kiszedem a gyerekeknek, de mondtam, hogy akinek babérlevél kerül a tányérjába az,
ne egye meg, tegye ki a tányér szélére. Bálint a mondat második részét nem figyelte, felteszi a kezét, - én ké-
rek babérlevelet, mondja.
- Finom az ebéd és a gyerekek még kérnek. A konyhán, a második alkalommal már csak egy fél tállal adnak. A
dajka néni beérve az ajtón közli, hogy csak ennyi a repeta. Kérdezem, ki kér még fõzeléket. Ki szedjük, ki idõ múl-
va Norbi felteszi a kezét, oda megyek, hogy szedjek, erre megszólal, - én nem fõzeléket kérek, hanem repetát.

Perge Lászlóné, Tünde óvó néni

ZENEI TÁBOR A ZENEISKOLÁBAN
Immáron második alkalommal rendeztük meg nyári, napközis
jellegû zenei táborunkat 2007. augusztus 13.-tól 17.-ig. Az ösz-
szegyûlt, közel 70 nebulóval iskolánk dolgozói foglalkoztak,
akiknek mindez nagy élményt nyújtott, hiszen a szakmai mun-
kán kívül más tevékenységbe is belekóstolhattunk a gyerekek-
kel együtt.
Délelõttönként �kemény� szakmai munka folyt. Sikerült az idõt
és a tantermeket úgy beosztani, hogy minden zenetanár foglal-
kozhasson saját növendékével, az éppen �ráérõ�, vagy nem ze-
neiskolás gyermekeket pedig Ica néni és Ági néni várta a kéz-
mûves mûhelynek berendezett tanteremben Lehetõség volt tár-
sasjátékozni, asztaliteniszezni, vagy akár csak úgy beszélgetni a
rég nem látott, és az újonnan megismert iskolatársakkal.
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A délutánokra különbözõ programokat szerveztünk.
Hétfõn a kézmûves mûhelyben ismerhettünk meg néhány prak-
tikát: hogyan lehet szalmaszálból, különbözõ papíranyagokból,
cserépbõl, egyszerû gyertyából, vagy üvegbõl gyönyörû aján-
dék-, dísztárgyat készíteni. Ez a kreatív foglalatosság végigkí-
sérte a hét szabadidõs tevékenységét.
A keddi napon játékos sport- és szellemi vetélkedõre került sor.
Az összeverbuválódott 6 csapat tagjai lelkesen küzdöttek a 6
évesektõl kezdve egészen a 16 évesekig. A szellemi kvíz inkább
az idõsebb tanulók asztala volt, és nagyon mulatságos jelenete-
ket láthattunk például, amikor a csapatok 2-2 tagja bekötött
szemmel etette egymást joghurttal.

Szerdán benevezhettek különbözõ sportjátékokra: célba dobás
kislabdával, tollaslabda, asztalitenisz, összejött néhány focicsa-
pat is. Igen nagy érdeklõdést keltett a tanár-diák mérkõzés. A
meccsek �bírájának� Török József hivatásos futballbírót kértük

meg, aki nagy odaadással vezette a lelkes amatõrcsapatok küz-
delmeit.
Csütörtökön a Habakuk Bábszínház még nekünk, felnõtteknek
is nagy élményt nyújtó elõadását tekinthettük meg a Közösségi
Házban.
Pénteken végül a nagyközönség elé vihettük nyári és tábori
munkánk �gyümölcsét�. Szintén a Közösségi Házban rendeztük
meg az idei Hungaroton Hang-Játék vetélkedõt, melyet Varga
Károly, a Magyar Rádió munkatársa vezetett nagy lelkesedés-
sel, bevonva a játékba a közönség soraiban ülõket is. A Hunga-
roton lemezkiadó cég hirdette meg ezt a játéksorozatot abból a
célból, hogy egy kicsit másképp, játékosan hívja fel a fiatalok és
a nagyközönség figyelmét a muzsika szépségeire. A vetélkedõ
során láthattuk, hallhattuk zeneiskolás tanulóink remek ének- és
hangszeres produkcióit, a zenei szemelvényekrõl sok érdekes-
séget tudhatott meg a közönség. A felkészülésben résztvevõ 4
csapat mindegyike Summa Cum Laude minõsítéssel végzett,
így lehetõség nyílik a megyei játékon való részvételre is. Min-
den gyermeknek és felkészítõ tanárnak lehet gratulálni, sokat
foglalkoztak az anyaggal. A legmagasabb pontszámot elért cso-
port Nagyné Rózsa Zsuzsanna csapata volt, tagjai: Antal Gergõ,
Csete Vivien, Kiss Nóra, Láng Lilla, Marczis Viktória, Nagy
Bence Tamás, Nagy Janka Dominika, Szabó Henrietta.
Támogatóink anyagi segítségével, munkájával egy sikeres és
élményekkel teli hetet tölthettünk el. Köszönet Nekik: Úriné
Szászi Ilona, Ligeti Ágnes, Török József, Schél Ildikó,
Duropack  Starpack Kft, füzesabonyi Közösségi Ház, Füzes-
abony Város Önkormányzata. Köszönjük Nagy István igazgató
úrnak, hogy a Széchenyi iskola tornatermét a rendelkezésünkre
bocsátotta és köszönet a konyhás néniknek a finom ebédekért!
Reméljük, jövõre is sok érdeklõdõt fogadhatunk majd augusztus
valamely hetében!

Kovács Anita, tanár

Tanévnyitó a KIKI-ben
Új szervezeti felállással kezdték a tanévet városunk intézmé-
nyei. A Közoktatási Törvény változása tette lehetõvé, hogy ha-
tékonyabb és gazdaságosabb szervezeti formában mûködjenek
az intézmények.
Az Önkormányzat döntése értelmében megalakított Közös
Igazgatású Közoktatási Intézmény szakmaiságukban érintetle-
nül hagyja az oktatási-nevelési intézményeket, a családsegítõt, a
könyvtárat, azonban gazdasági és szakmai-szervezési téren na-
gyobb hatékonyságot biztosít. Az állami költségvetés megszo-
rításai egyszerûen lehetetlenné teszik az Önkormányzat számára
azt, hogy figyelmen kívül hagyja a hatékony munkaszervezés
kérdéseit. A csökkenõ gyermeklétszám indokolta az óvodákban
a 3 fõs óvónõi létszám leépítést, a hatékonyság növelése a 2 fõs
könyvtárosi álláshely megszüntetését.

Az Önkormányzat nagy sikernek tartja, hogy iskolai peda-
gógus álláshelyet nem kellett megszüntetni, intézmény bezá-
rására nem kellett sort keríteni.
Ilyen elõzmények után indult meg az oktatás az iskolákban.
Szeretettel fogadtuk Dormánd község megkeresését a közös
igazgatású intézmény megalakítására. Dormánd lépését is a
költségvetési megszorítások, a kényszer szûlte. A Várossal kö-
zösen üzemeltetve az iskolát a községben megmaradhat a nagy
népességmegtartó erõt jelentõ alsó-tagozatos oktatás.

A KIKI vezetõje Valyon István úr lett, a tag intézmények ve-
zetõi változatlanok maradtak. Kiváló pedagóguskollektívák
gondoskodnak arról, hogy az oktatás az eddig megszokott szín-

vonalon, vagy magasabb fokozatra kapcsolva folytatódjon to-
vább. Az átszervezésbõl a tanulók- szülõk várhatóan semmit
sem vesznek észre.  Ugyanúgy mûködik az iskola, óvoda,
könyvtár. A családápolók és szociális segítõk ugyanúgy végzik
munkájukat, a könyvtár kölcsönzése, interaktív szolgáltatásai
továbbra is igénybe vehetõk. Ami változik az a magasabb
szervezettség, az egyértelmûsített személyi felelõsség.. Az
Önkormányzat magasabb teljesítményt vár el minden, a város

által foglalkoztatott dolgozótól. Emelni kell az oktatás és városi
szolgáltatások színvonalát, hogy Füzesabony méltó legyen kör-
zetközponti szerepköréhez és gyermekeink  jó alapokkal indul-
janak neki az életnek.

Kotán György
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Miriszlai Miklós: Gondolatok Szent Imre
születésének ezeréves évfordulóján

A Kárpát medence bármelyik tájegységére is vezet-
ne utunk, szinte biztos, hogy Szent Imre nevét viselõ telepü-
lésre bukkanunk. A középkori Magyarországon közel száz
templomnak volt a védõszentje.  Templomi ábrázolásokban

a három magyar szent király egyike, noha Imre herceg,
Szent István és bajor Gizella fia nem érte meg királlyá ko-
ronázását. Fölvetõdik a kérdés, mi lehetett az oka annak,

hogy kultusza az apjáéval veteke-
dett.

A történeti kutatások
egyetértenek abban, hogy Szent
Istvánnak több fia is született, kö-
zülük azonban csupán Imre érte
meg a felnõtt kort. Gyermek és ifjú
koráról jóformán semmilyen forrás
nem tudósít, kivétel a Szent Gellért
nagyobbik legendája, melybõl a

kutatók többsége úgy véli, hogy Gellért püspök részt vett
a fiatal herceg lelki nevelésében, a keresztény lelkiség
kifejlesztésében, általános mûveltségének tökéletesítésé-
ben.  Szent István király intelmei fiához Imre herceghez,
egy olyan királyfihoz szólnak, akinek a nevelése még nem
fejezõdött be, de aki mint leendõ uralkodó igen nagy re-
ményekre jogosítja az apját, udvarával egyetemben. A
férfikorba érõ trónörökösrõl Magyar Zoltán az alábbiakat
írja: � A leghitelesebb forrás ezt illetõen a magyar krónika
azon kitétele lehet, miszerint ott találjuk szülei oldalán az
általuk alapított egyházak látogatásai során, s ezek alkal-
mával kegyes felajánlásokat tett ( köpenyét az oltár elé te-
rítette., hogy abból oltárterítõt készítsenek). Ezek a terítõk
még a krónikás korában is láthatók voltak a Szent István
által alapított, úgynevezett �királyi egyházakban�, ahol ke-
gyelettel õrizték azok eredetének emlékét. Ez az apró
adat Imre õszinte vallásosságára utal, ugyanakkor a fel-
ajánlás gesztusában a trónörökös leendõ uralkodói voná-
sai is felsejlenek.�

A kanonizáció során Szent Imre a szûzi tisztaság
jelképévé vált, noha mint trónörökös, a világi életben leg-
alább oly járatosságot kellett szerezzen, mint a hitéletben.
Házassága, a dinasztia és az új feudális államrend, vala-
mint az új, katolikus államvallás szempontjából egyaránt
központi politikai kérdés lehetett, mint a Szent Imre-
legenda feljegyzi: �atyja utasítására hozzá méltó, királyi
nemzetségbõl származó, nemes szüzet jegyeztek el, és
összeházasították vele, hogy a két királyi ágból királyi
utódok eredjenek�. A magyar hagyomány szerint Imre a
bizánci uralkodóházból kapott feleséget, horvát és lengyel
hagyomány szerint III. Kresimir horvát király, illetve II.
Miesko lengyel király lányát vette el, ez utóbbiak megle-
hetõsen késõn jelentek meg, így kevésbé valószínûek.
Bollók János szerint a legenda a XII. században aktuális
�cölibátus-kérdéshez kapcsolódó programirat, mintsem
hiteles életrajz�. A legenda eme fõ vonulatának keletkezé-
se összefügghet az 1112-ben törvénykezõ esztergomi
zsinat papi nõtlenséget kötelezõvé tevõ határozatával.

A megmaradt szûkös és szórványos adatokból tud-
hatjuk, hogy az 1031-es év krónikása immár házasem-
berként, a trónörököst megilletõ dukátus élén, az ország
legfontosabb seregvezéri tisztségében, gyõztesen megví-
vott honvédõ háború hõseként dicsérhette Imrét. Atyjának
meggyõzõdése volt, hogy még életében biztos kézbe te-

szi az ország sorsát, miként errõl a Krónika is tudósít:
�Szent István megfontolta és szilárdan elhatározta, hogy
félretéve a világi dicsõség minden pompáját és levetve a
földi királyság koronáját, � eldöntötte, hogy a királyi föl-
ség koronáját fiának, az isteni végzésbõl szent erkölcsök-
kel megáldott Imre hercegnek fogja adni.� A szépen elõ-
készített és megtervezett trónátadás elõestéjén szakadt
rá az udvarra a tragikus vadászbaleset híre, megjelent a
magyar történelem elsõ gyilkos vadkanja. A vadászatban
való jártasság a korabeli királyi és hercegi udvari élet
szerves része volt, a középkorban egy-egy nagyobb va-
dászatra a teljes udvar kivonult. Egy baleset valószínûsé-
ge igen csekély lehetett. A politikai gyilkosság feltételezé-
se a nyilvánosságra hozott vadászbalesettel egyidõs, bõ-
ven lehettek, olyan politikai szereplõk, akik szerették vol-
na megakadályozni az új rend végleges megszilárdítását,
márpedig Imre herceg erre igencsak alkalmasnak mutat-
kozott.

A fennmaradt liliomos szent képe pár száz évvel
halála után keletkezhetett, ezzel együtt Imre herceg koro-
nás ábrázolása Szent István és Szent László között õriz
valamit abból a szent királyból, aki lehetett volna. A nép-
hagyományban megõrzõdött Szent Imre-hagyományok
elsõsorban nem a királyfi szentséges, szûzies vonásait
hangsúlyozzák, hanem a halála körülményeit rögzítve
profánabb, de talán a valósághoz közelebb álló képet
mutatnak, egyes mondaváltozatok tudni vélik, hogy a
végzetes vadászaton a pogányság titkos hívei végeztek
Szent Imre herceggel, mások a megsebzett vadkant jelö-
lik meg a halál okozójaként. E monda legszebb, a görög
sorstragédiákat idézõ szövegváltozata a moldvai magya-
roknál maradt fent.

A Szent Imre legenda csodái a MAGYAR
LEGENDARIUM-ban olvashatók, Tormay Cecília fordítá-
sában, melyet Molnár C. Pál fametszetei díszítenek.
Szent István és Szent Imre szenté avatását a késõbbi
Szent László király kezdeményezte, és az 1083-as �ma-
gyarországi szent év� záróakkordjaként november 4-én a
Székesfehérvárra összehívott zsinat ünnepélyes külsõsé-
gek közepette a szentek sorába emelte István fiát, Imrét
is, majd Imre felmagasztalásának napját, november 5-ét
Szent László törvénye egyházi ünneppé nyilvánította.

Végezetül álljon itt a költõ néhány sora arról, mit
gondolt Szent Imrérõl és mai magunkról:

�Régi jámbor herceg, ki valál a vad
hullám szennyes hátán szelíd fehér galamb,
kiben tükröt lelt a Tenger Csillaga,
nézz mennyekbõl, megcsúfolt rokonságodra,

mert ma is, levágva orrunk és fülünk,
koldulunk és árván kárveszékelünk,
mint ama gyászhírû balga magyarok
s bosszúszóval átkozzuk vesszõs Nyugatot,

holott István atyád, elsõ szent király
nem átkot, nem bosszút rendelt és kívánt,
hanem bölcs alázat hûvös fürdejét,
mosni a kudarcbatört magyar láz fejét�.�

(Babits Mihály: Imre herceg.)

Bõvebben: MAGYAR LEGENDÁRIUM.
Szent István intelmei.

Szent Imre emlékkönyv, 1930.
Magyar Zoltán: Az Árpád-ház szentjei, Bp, 2005.
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Gazdahírek
 A Füzesabonyi Körzeti Iroda mûködési területén befejezõdtek
a nyári aratási munkák. A körzetben betakarításra került:

Õszi árpa   855 ha  3,5 t/ha termésátlaggal,
Õszi búza 15940 ha 3,0 t/ha termésátlaggal
Rozs         57 ha  1,5 t/ha termésátlaggal
Triticakle 450 ha  2,7 t/ha termésátlaggal
Tavaszi árpa  3055 ha   2,0 t/ha termésátlaggal
Zab                730 ha   1,4 t/ha termésátlaggal
Õszi káposztarepce   3595 ha  1,5 t/ha termésátlaggal
Tavaszi búza     350 ha    3,0 t/ha termésátlaggal
A termésátlagok önmagukért beszélnek, jelentõsen elmarad-
tak a termõterületre átlagosan jellemzõktõl, és elsõsorban a
szokatlanul nagy és hozamosan fennálló csapadékhiánynak, és
az ezzel társuló magas hõmérsékletnek tudható be. Sajnos a ki-
esést nem tudta kompenzálni az elõzõ évitõl magasabb felvá-
sárlási ár sem. A termelõk a betakarítási munkákkal párhuza-
mosan megkezdték a talajok elõkészítését az õszi vetésû növé-
nyek alá. Örvendetes, hogy a nehéz anyagi és idõjárási kö-
rülmények ellenére, vagy éppen azért, egyre elterjedtebb a
mélymûvelés, és a talajnedvességet megõrzõ technológiák. A
termelõk, az elõzetes információk szerint, a vetésforgóban je-
lentõs változtatásokat nem terveznek, a tavalyi szinten várható
az õszi vetésû növények területe. Tapasztalható, hogy a vetõ-
magellátás területén fõleg a kedvelt fajták esetében elõfordulhat
vetõmaghiány, és sajnos jelentõs az elõzõ évihez képest az ár-
emelkedés is. Ezért aki fémzárolt vetõmagot szeretne vásá-
rolni, idõben keresse fel a kereskedõket, és kösse le a kívánt
mennyiséget, mert elõfordulhat, hogy az általa kiválasztott, és
jól ismert fajtát már nem, vagy esetleg jelentõs felárral tudja
csak beszerezni. Jellemzõ, hogy mûtrágyából még jelentõs, és
az elõzõ évihez képest kedvezõ árú a kínálat. Nem tudni hogy
ez a kedvezõ ár meddig tartható fent, ezért akinek módja és le-
hetõsége van a vásárlásra, és a szakszerû tárolásra, annak cél-
szerû már most áttekintenie a lehetõségeit.

Lezárult, az elõ géptámogatási idõszak. Az elõzõektõl eltérõ-
en most, és várhatóan a jövõben is a Körzeti Irodában lehetett
számítógépen véglegesíteni a géptámogatások igénylését. A
pályázatok elbírálása várhatóan szeptember 14.-éig megtörténik,
amirõl a pályázók értesítést kapnak. Ezzel a géptámogatások
igénylése nem fejezõdött be, további pályázati lehetõségek
megnyitásáról érdeklõdjön falugazdászánál! Folyamatosan
halad a termelõk hízott bika, és anyatehén kvótájának meg-
állapítása, errõl minden érintett termelõ írásban kap értesítést
az MVH-tól. Akinek szüksége van a kiküldött adatlap kitöl-
tésében segítségre, az értesítõ levélben megadott határidõn
belül szintén forduljon bizalommal a falugazdászhoz!

A nyári munkák befejeztével, és az õszi munkák elõre
haladtával, egyre több termelõnél aktuális a gázolaj jövedéki
adójának visszaigénylése. Fontos tudni, hogy a termelõnek a
visszaigényléshez rendelkeznie kell egy 30 napnál nem régebbi
földhasználati lap-szemlével, amelyen minden általa használt
földterület feltüntetésre került. Ennek hiányában a jövedéki adó
visszaigénylésén a munkák elvégzését a falugazdász nem tudja
igazolni. Ezért kérjük a termelõket, hogy az igénylés megkezdé-
se elõtt ezt az iratot az illetéke Földhivataltól szerezzék be!

 Füzesabonyi Falugazdász Körzetközpont

Törökországi levelek 4.
Mikes Kelemen nyomán

Gázi Musztafa Kemál Atatürk és a Türkiye
Cumhuriyeti

avagy
A modern Törökország születése

Törökországot bárhol
említve a legfontosabb
momentum Mustafa
Kemal, azaz Atatürk
személye, és a köré ala-
kult kultusz jelentõsége.
Ha valaki elõször jár Tö-
rökországban (és fõleg,
ha az illetõ magyar) fel-
tûnik neki az, hogy ezek
az emberek büszkék
hazájukra, és szeretettel
gondolnak Atatürkre,
aki megteremtette a
mai Törökország alap-
jait 1923-ban.
Bárhol tartózkodunk is az
országban, biztos, hogy
nem találunk olyan he-

lyet, ahol a török zászló ne lobogna egy várfalon, vagy az utolsó
utcában álló fodrászat ajtaján. Az Atatürk portrék, szobrok, mo-
numentális emlékmûvek, mauzóleum, mind azt jelzik, mekkora
hatalmas dolgot vitt véghez ez az ember a törökök életében,
akinek a mai napig ünneplik életének fontosabb eseményeit
(nemzeti ünnepként). Számomra elõször furcsán hatott ez az
�Atatürk - imádat�, amely már�már emlékeztetett Sztálinra, Le-
ninre, vagy Rákosira. Három hónap megfigyelései után úgy
gondolom, hogy ezek az emberek most is tisztelik és szeretik
a �minden törökök atyját�, nem pedig parancsolatként, kény-
szerbõl koszorúzzák, és emlékeznek rá minden évben. Az elsõ
világháború alatt az Oszmán Birodalom darabjaira hullott, a
soknyelvû és soknépû országot, vezetõi nem tudták összetartani.
Törökországot általánosságban �Európa beteg gyermekeként�
emlegették, amellyel felhívta magára a terjeszkedõ országok fi-
gyelmét. 1915-ben Gallipolinál Mustafa Kemal vezetésével ví-
vott nagy jelentõségû csata ellenére, Törökország nemcsak a
háborút, hanem a birodalmat is elveszítette. A szövetséges
hatalmak fel akarták osztani a török területeket, de
Kemalnak sikerült elõször a görög, majd a többi ellenséges csa-
patot is kiûzni az ország területérõl. Saját magát tette meg az új
köztársaság elnökévé. A Török Köztársaság (Türkiye
Cumhuriyeti) fõvárosa
1923. október 29-étõl Ankara lett.
Atatürk célja az volt, hogy országát modern európai állam-

má tegye. Az oszmán jelképeket, mint például a fez-t és a nõi
fátyol viselését eltörölte. Az arab írásról átért a latin betûsre, át-
vette a Gergely-naptárt, bevezette a nyugati törvénykezést,

Rövid történelmi széljegyzet:
Atatürk munkássága nagyszerû példája annak a nemzetét féltõ és
azért a végsõkig harcoló politikusnak, aki egy elvesztett háború, ki-
látástalan külpolitikai helyzet és katonai fenyegetés ellenére nem-
csak megvédi, de modernizálja is országát. Egy igazi nagy török ha-
zafi. Vessük össze tetteit kortársával Károlyi Mihállyal, aki hasonló
helyzetben lefegyverezte a hadsereget, kiszolgáltatta az országot el-
lenségeinek, hagyta kirabolni és megalázni. Vonjunk párhuzamot
Atatürk és Károlyi között és döntsük el, ki volt máig elismert hazafi
és ki érdemli meg a hazaáruló jelzõt.... (a Szerk.)
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megalapította a parlamentáris demokráciát, és nõket jogi és szo-
ciális értelemben is egyenjogúsította.
Elrendelte a vezetéknevek felvételét is, hiszen addig az országban
csak keresztneveket használtak, nem volt anyakönyvvezetés sem.
Hogy ezzel is példát mutasson a török népnek, felvette az Atatürk
nevet, amely annyit jelent, hogy �minden törökök atyja�.

1938. november 10-én hunyt el. Sírja és személyes tár-
gyai ankarai mauzóleumában találhatók. Atatürk gyalázása Tö-
rökországban bûncselekménynek minõsül.

Allah ýsmarladýk!
Bán Boglárka

Folytatjuk Füzesabony õstörténetét bemutató sorozatunkat:

Neolitikum � újkõkor i.e.10-5 évezred
Füzesabony  és Dormánd között  a Csörsz - árok mellett, a 2. sz. ho-
mokbányánál, Kettõshalomnál 1962-65-ben nagy szabású régészeti
ásatások folytak. Az itt élõ emberek állattenyésztéssel és földmûvelés-
sel foglalkoztak. Az élelem termelõ életmód elõtérbe kerülésével már
nem a minél sikeresebb vadászat volt a legfontosabb, hanem a minél
bõségesebb növény- és állatszaporulat. Az élelem termelõ életmód a
termékenység gondolatát, a termékenységi szertartásokat állította a
vallási élet központjába, mert ettõl függött a közösség léte. Ennek
azonban kifejezési formát kellett találni, vagyis az elvont gondolatot
meg kellett személyesíteni. A termékenység jelképe természetszerûleg
a nõ lett, mint az élet forrása, de nem minden nõ, hanem az elvonat-
koztatott gondolkodásnak megfelelõen  az általános, a mindenek fölött
levõ nõ, a nagy anya, a �Magna Mater� , aki mindennek a kezdete és

vége, minden létezõ forrása, életet és halált magába foglaló istenanya.
Tiszteletének egyik szép példája az itt elõkerült arcábrázolásos
edénytöredék, amely egy élelemtároló edény peremtöredéke. Az arc-
ábrázolás az orrát, fülét plasztikus borda, szemét, száját haját karcolt
vonalak jelzik.
A termékenységet jelképezõ istenanya - ábrázolásnak a nõre általában
kellett hasonlítania, ezért nem is törekedtek természethûségre a nõi
alak megformálásában. Ezt nagyfokú egyszerûsítéssel, stilizálással,
absztakcióval, egyes vonások elhagyásával, mások erõteljes hangsú-
lyozásával érték el.
A földi élet vetületeként, a valóság visszfényeként fokozatosan kiala-
kult egy másik világ, s ebben emberi tulajdonságokkal ruházták fel a
természet erõit. Kialakult az újkõkori vallási élet jelképrendszere.
Az arcábrázolásos edénytöredék az alföldi vonaldíszes kerámia kultú-
rájának csoportjába tartozik.
Kelet - Magyarországon a vonaldíszes kerámia kultúrájának speciális
csoportjai jöttek létre, s ezeket összefoglalóan az alföldi vonaldíszes
kerámia kultúrájának nevezzük.
Az alföldi vonaldíszes kerámia kultúrája a Tiszántúlin a Tisza - Körös -
Maros szög északi feléig terjedt el, északkelet felé pedig az ország-

határt is messze túllépte, egészen az Alföld pereméig követhetõek le-
lõhelyei. Edényeik formájában az egyszerû természeti formákat utá-
nozták, díszítõ elemként fõleg a karcolt vonaldíszt alkalmazták. A
minták egyszerûek: ívek, laza spirálisok, zegzug - vonalak ritmikusan
ismétlõdõ együttese  borítja az edényeket.
A fejlõdés folyamán Kelet - Magyarország területén igen gazdagon
bontakozott ki a figurális mûvészet, alkotásai a termékenységi kultusz

szolgálatában állottak. A figurális ábrázolások lényegében az emberi
alakot, a termékenység-istennõt adják vissza önálló plasztika, dom-
bormû, karc ember alakú és arcos edények formájában.
Legjellemzõbb a kelet - magyarországi mûvészetre a fej hangsúlyozott
kiképzése és gyakori a nemi jelleg elhanyagolása. A fejet csaknem
minden esetben  háromszögûre formálták s hátracsapottan illesztették
a testhez. Az önálló plasztikában általános a szobrok lapos, síkszerû
kiképzése. Ezek kisméretû szobrok, valószínûleg a házi szentélyek ré-
szére készültek.
1983-ban a füzesabonyi Állami Gazdaság földmunkát végzett a gyü-
mölcsös északi végzõdésében, a lõtérhez közel esõ területen. / Laskó
- patak bal partja / A munka során a föld felsõ 70-80 cm -es réteget
nagy felületen eltávolították. A földeltávolítás után a terepbejárások al-
kalmával felfigyeltek a talaj elszínezõdéseire és a sok cserépedény tö-
redékre. Az ásatás az alföldi vonaldíszes kerámia kultúrájához tartozó
gödröt, a kultúrára jellemzõ gazdag leletanyaggal, gabonás-vermeket,
melyek közül a legtöbb Árpád - kori, és egy gazdag IV. sz-i nõi sírt
eredményezett. A gödörbõl 9 db csõtalpas edény került elõ, Heves
megyében elõször. Novemberben újra megkezdõdött az ásatás, amely
az elõzõ évitõl déli irányban kb 100 méterre esõ területen, egy domb-
vonulat tetején helyezkedett el.
A dombvonulat délnyugati és déli oldalán folyt el szabályozás elõtt a
Laskó - patak nagy kanyarulatokat leírva. Az akkor megfigyelt, gazdag
leletanyagot ígérõ objektumok feltárására 1985-ben került sor. Igen
nagy számban kerültek elõ az alföldi vonaldíszes kerámia kultúrájának
szépen mintázott edénytöredékei, amelyen elvétve festés nyomai is
megfigyelhetõk voltak.
Elõkerült egy arcábrázolásos edény perem töredéke is, amely hasonló a
Kettõshalmon elõkerült leletekhez. Nagy jelentõségûek az egykori göd-
rökben talált, elszenesedett gabonamaradványok, melyek bizonyítják,
hogy a vidékünkön ez az elsõ olyan népesség, amely a termelõ, földmû-
velõ és állattenyésztõ életmódot és kerámia készítést ismerte.
Az Öregdomb alsó földrétege szintén neolitikus lelõhely. Az Öreg-
domb a késõbbi középsõ bronzkori kultúra néven vált ismertté.
A szennyvíz tisztító háta mögött 1993 - 94-ben történt ásatás során,
- amely az autópálya nyomvonalán történt - , került felszínre 2 db neo-
litikus gödör, amely lehet ház építésnél készült cölöpök helye is.
Sok alföldi vonaldíszes kultúrához tartozó leletegyüttes és egy idol ke-
rült elõ. Egyetlen egy sír került feltárásra errõl a területrõl.

Sipos Attila
Forrás: Füzesabony története a régészeti leletek tükrében/Magda Henrietta szakdolgo-

zata, 1998.
             Bernáth László : Régészeti ásatások Füzesabonyban
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A mezõtárkányi halottlátó
A magyar néphagyomány mitikus alakjainak sorában sajátos
helyet foglalnak el a látók (nézõk). Ezek a személyek a néphie-
delem szerint különleges képességekkel rendelkeznek, termé-
szetfeletti (mágikus) erõvel rendelkezõ emberek csoportjába
tartoznak.
A halottlátó közvetítõ szerepet tölt be az élõk és a holtak között:
beszél a halottakról, hallja a hangjukat, látja is õket. Egyesek
beszélni tudnak a jövõrõl, mások gyógyítanak, vagy idõben
távoliakról tájékoztatnak (pl. tudják, merre van az eltûnt állat,
tárgy; mikor érkezik meg a messzirõl várt hozzátartozó). Ilyen
képességekkel asszonyok és férfiak is rendelkezhetnek. Szórvá-
nyosan az egész magyar etnikum körében ismeretes. Sûrûbben a
Zagyva � Sajó között fordul elõ, s a székelyek, csángók köré-
ben.
A halottlátók kutatásában kiemelkedõ szerepe van Diószegi
Vilmosnak, aki az õsi magyar hitvilág kutatása során foglako-
zott halottlátókkal. Az 1980-as években Barna Gábor foglalta
össze a Hortobágy környék ide vonatkozó hagyományait.
Wass Albert: A funtineli boszorkány c. regényében örökítette
meg egy látóvá vált román fiatalasszony, Nuca, tragikus sorsát.
A regénytrilógia középpontjában a havasok magányában élõ
gyermek sorozatos emberi tragédiái és egy cigányasszony jós-
lata teljesítették ki szembõl olvasással a múltba látás, jövõ fel-
ismerés képességét.
A mezõtárkányi halottlátó asszony Juhász Imréné szül. Gyurkó
Erzsébet 1872-ben született Mezõtárkányon, és 1941. jan. 11-én
halt meg. Szülei szegényparasztok voltak. Lánykorában nap-
számba járt, fiatalon ment férjhez Juhász Imréhez. Nádfedeles,
háromosztatú házuk volt a falu közepén. A ház mellé
nyárikonyhát építettek, ebben fogadta az asszony késõbb a ha-
lottak hozzátartozóit. A kertben, az utca felõli részen egy kis
kõkereszt állt. Férje néhány hold földön gazdálkodott.
Juhász Imréné egyszerû asszony volt. �Tudása nem vót, nem
vót semmi olvasottsága.� A falubeliek emlékezete úgy õrizte
meg, hogy �parasztosan, öregesen volt öltözve�. A kendõjét
mélyen a szemébe húzta. Az elbeszélések szerint alacsony, tö-
rékeny asszony lehetett. (Fénykép nem maradt utána.) �Attól
kezdve, hogy mondani kezdett, legfeljebb csak a ház körül dol-
gozgatott. Fehér volt a keze, mert õ nem ment még a kertbe sem
csinálni valamit. El volt foglalva a mondással. Csak mosott,
meg vasalt, mást nem.�
A mezõtárkányiak szerint nyugodt, csendes és kedves volt.
�Mindig ilyen kedves szava vót: édesem, kedvesem. Mindenkit
szeretett. Szolíd vót.�
A tárkányiak és õ maga is úgy tartotta, hogy ezt a tudást Istentõl
kapta. Háromnapos alvás után vált látóvá, fiatalasszony korá-
ban, mikor megszületett az elsõ gyermeke. Nagyon beteg lett,
három napra elaludt, s átszellemült. �Úgy mondták, hogy nem
engedte eltemetni a füzesabonyi doktor, mert aszonta, hogy él.
Õ aztán elmondta, hogy érte jött két angyal, s õt felvitték a
mennyországba. Ott nagyon szép volt minden, látta a Szûzanyát.
Az azt mondta: -Te nem maradhatsz itt, csak megengedõdött
Neked, hogy ezt meglásd. Neked vissza kell menni a földre és
közölnöd kell az üzeneteket a halottakról az élõknek. Ezután
kezdett el mûködni, amiért feljelentgették, mert mindig akadtak
irigyei.�� A három napig tartó eszméletlenség még kétszer
megismétlõdött, addig, míg el nem fogadta a tudást.
Vannak, akik azt állították: a tudományát a dormándi asszonytól
örökölte. Minden nap templomba járt, nagyon vallásos volt.
A halálesetek után Juhászné a hatodik héten tudott beszélni a
halottról. �Hat hét után jelentkezett a halott. Addig bûnös� �
mondta Örzsi néni. A tisztítótûzön kell keresztül mennie. Addig,

míg a hat hét alatt fel nem szabadul a lélek, addig nem jelentke-
zett. Addig a lélek homályban van.� � magyarázták mások.
A hiedelem szerint a halottak sokszor már azelõtt megjelentek a
halottlátónál, mielõtt a családtagok érdeklõdni mentek hozzá.
Ilyenkor a halottlátó asszony üzent a rokonságnak. Akkor is
üzent, mikor valami látomása volt, hogy a hozzátartozójával
akar beszélni a halott.
Azt tartották róla, hogy bármikor tudott beszélni, kivéve vasár-
nap és ünnepnapokon. Azokon a napokon, amikor beszélt, csak
délig fogadott, mert 12 órakor eltávoznak a lelkek. Akikre nem
került sor, azok a faluban aludtak. Olyanok adtak nekik szállást,
akik maguk is hittek a halottlátóban. Ezek az esték alkalmasak
voltak arra, hogy a halottlátókról alkotott véleményeket, isme-
reteket kicseréljék.

A halottlátó a halottakról sokáig tudósított. �Vót olyan, aki egy
óra hosszat is bent volt nála. Azt beszélték, ilyenkor szinte
halottszag volt a szobában.�
Kiss Miklósné Örzsi néni szomszédjában lakott, úgy tudja róla,
hogy mindig nála volt az olvasója. Behunyta a szemit. Mindig a
föld felé tartotta a fejét. Aztán azt mondta: - Itt vannak a lelkek.
Ha különös dolog történt a faluban, azt is közölte a hozzátarto-
zókkal, arról is szólt, ha egy családban veszekedés tört ki. Ha
valakinek éjjel megjelent egy lélek, a halottlátó másnap meg-
mondta. Felvilágosítást adott arról is, hogy milyen ruhában van
eltemetve a halott, van �e kívánsága, milyen tárggyal lett elte-
metve. Mindig látta maga körül a lelkeket.
Sokan felkeresték akkor, ha valaki eltûnt, s nem tudtak róla.
Különösen sokan mentek hozzá a háború alatt. Felvilágosítást
tudott adni elveszett, elrejtett tárgyakról is.
A lelkek és a mondás elfárasztotta a mondóasszonyt, mert gyö-
törték a lelkek, mer mindenki azon vót, hogy az õ hozzátartozó-
ját hívja, annak beszéljen mán. Õ így mondta: - Annyira tola-
kodnak, hogy rettenetes. A lelkek még a temetõben sem hagytak
neki békét, ha kiment. Olyankor mindig rosszul lett. Úgy elszé-
dült, hazavitték. Attól a sok halottól úgy elnyomorodott a szíve.
Biztosan körülvették a halottak. Mink nem láttuk a halottakat,
de õ látta.
A halottlátó asszony elvárta, hogy az út megszakítása nélkül és
tiszta szándékkal menjenek hozzá. Feljegyeztek egy esetet, mi-
kor egy csendõr tiszthelyettes kereste fel a mondóasszonyt:
�Útnak indult. Füzesabonyban egy kocsma vót. A mi tiszthe-
lyettesünk bement a kocsmába, megivott egy féldecit. Utána fel-
szállt a vonatra és jött ide. Rengetegen vótak a néninél �
mondta. � Benyúltam a zsebembe, hogy hamarabb rám kerüljön
a sor, s megfogtam egy ötpengõst. � Kiveszi a zsebébõl, tolako-
dik.
A mi öregasszonyunk megáll az ajtóban és mondja: (Teljesen
fejibe húzva a kendõ, alig látszik ki a szeme, le van húnyva a
szeme. Nem nyitja ki.) Akkor odaszól nekem, odamutat a kezé-
vel) � Maga csendõr úr, ne tolakodjon, tegye csak vissza a zse-
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bibe az ötpengõst, mert ha énhozzám jön, akkor ne menjen be a
kocsmába féldecit meginni. Mert a halott csak odáig követte.
Máma nem tudok magának mondani. Elszédült az öreg, mint
akit fejbevágtak�.
Visszajött hozzá rendesen. Nem ivott, nem készített pénzt. A
mondóasszony fogadta. Megmondta, hogy a régen elhalt felesé-
ge háromszor adott neki jelt, s hogy azt kéri, hogy lányára írassa
a közös házukat, mert akkor lesz nyugodt, hiába jó hozzá a
csendõr második felesége. Kérte azt is, hogy hozzátartozói sír-
jait tetesse rendbe az ura. Pontosan megmondta a helyet, leírta a
helyszínt, úgy, hogy azt még a csendõr sem tudta.
Számtalan példát találunk arra is, hogy mennyi tisztelõje, de iri-
gye is volt Örzse néninek. Sok történet szól arról, hogyan került
kapcsolatba világi méltóságokal. Kiemelkednek azok, amelyek
arról szólnak, hogy Ferenc József is magához hívatta Juhász
Imrénét.
Ferenc Jóskánál is vót Pesten�Felvitte Ferenc Jóska, mikor
meghalt a felesége. Hogyha meg tudja mondani, hogy milyen
ruhában vót, meg mennyi arany, meg ezüstpénzt tett a ruhája
zsebibe, akkor elhiszi, hogy tud. Aztán mondhat tovább. De ha
ezeket nem tudja megmondani, akkor lefejezik�. El is mondott
mindent. Elmondta, hogy halt meg a felesége, milyen ruha volt
rajta, mennyi pénzt tettek a zsebébe. Akkor mikor onnan haza-
kerül, olyan lett, minta a halott. A templomba bevitette magát,
oszt ott feküdt három nap, meg három éjjel. Se nem evett, se
nem itt. Késõbb mondott tovább�.
Egy másik változat szerint Ferenc Jóska személyesen kereste
fel. Civilben ment hozzá. Nagyon sok vádoló levél érkezett a
tárkányi asszony ellen, hogy miket hazudgál az asszony, hogy õ
halottakat lát. A császár kíváncsi lett. Mikor bement hozzá, azt
mondja neki az asszony: - Egy Kislányát elvesztette, fehér ruha
van rajta, világoskék szalagokkal a derekán. A kezében baba
van. Tökéletesen elmondta, hogy milyen helyzetben volt a kis-
lány, mikor meghalt. Erre azt mondta Ferenc Jóska: - Csináld
tovább úgy, ahogy eddig, minden pontosan így van. � Õ enge-
délyezte tulajdonképpen a tárkányi asszonynak, hogy mondjon
tovább. Mivel a hagyomány szerint Ferenc József meg volt elé-
gedve a halottlátó asszony tudásával, �egy feszületet állíttatott a
ház végébe, annak bizonyítékául, hogy ott járt, és engedélyezte
az asszony mûködését.
Mások szerint Attila király sírját akarta tõle megtudakolni. Fe-
renc Jóska királyunknak � 15-ben lehetett (1915) � izgatta a
fantáziáját, hogy hol van Attila sírja, hol van eltemetve a Tiszá-
ba. Felhívatta magához a királyi palotába az öreg Örzsi nénit.
Ez vót a kívánsága a fenséges királynak: - Ha tudsz, akkor ne-
kem megmondod, hogy a Tiszába ugyan, de a Tiszának melyik
részibe van eltemetve Attila három koporsóba: ezüstbe, vasba,
aranyba. Ez nagy érték vóna az országnak is, ha megtalál-
nánk�. Bevitték a kápolnába Örzsi nénit, ahol hosszan imádko-
zott. Mikor befejezte, azt mondta: - Fenséges királyom! Itt vót
Árpád apánk, és azt mondta: - Még ne szólj egy szót se.  �így
mondta, így, mondom én is. Nem mondta meg a királynak, hogy
hol a sírja, hol van ráhúzva a víz Attilára.
Juhász Imrénét tisztelték, jóslásaival meg voltak elégedve az
emberek. Híre eljutott az ország minden részére, halála után is
elismerõen emlegették.

Sipos Attila

Felgyorsultak az események a Füzesabonyi
SC életében

A labdarúgóknál már augusztus közepén elkezdõdött a baj-
nokság. Csapatból 9 ember távozott és helyettük érkezett Ficsór
- kapus - /Mezõkövesd/, Gulyás, Mencsik /Besenyõtelek/, Por-

koláb /Eger/ és Várkonyi /Verpelét/. Szabó András edzõ szerint
kialakult az elképzelt csapat. Az elmúlt idõszakban a fiúk na-
gyon sokat dolgoztak, több tesztmérkõzést is játszottak, és a
mester az edzés látogatottsággal és az ott végzett munkával is
elégedett volt. Az elmúlt idõszakban ugyan néhány apróbb sé-
rülés is nehezíti a mester dolgát, ennek ellenére bízik csapatá-
ban, és a sorsolásuk is kedvezõnek mondható. A Magyar Kupá-
ból ugyan hamar kiesett a csapat, de ez egyébként is csak a fel-
készülést szolgálta, így nem okozott különösebb problémát a
csapat életében. Azóta viszont három forduló után az élboly-
ban tanyázik a csapat, két gyõzelem és egy döntetlen után 7
pontot szereztek. Simán vették az akadályt Besenyõtelken az el-
sõ fordulóban, ahol 3:2-re nyertek. Ezt követõen a bajnokjelölt-
nek kikiáltott Heves érkezett Füzesabonya, ahol küzdelmes, jó
mérkõzést vívott a két csapat és a Heves örülhetett hogy 1
ponttal tudott távozni Füzesabonyból. Ezt követõen Novajt
gyõzték le idegenben focistáink.
Lapzárta után kerül sor a Füzesabony � Verpelét mérkõzésre. A
mérkõzésrõl kért információk alapján Szabó András edzõ na-
gyon bízik játékosaiban és a biztos gyõzelemben.

Az ifjúságiak is hasonlóan jól szerepelnek. Kovács Zsolt edzõ
tanítványai is a Megyei Bajnokság élmezõnyében tanyáznak há-
rom forduló után.

A férfi kézilabdások háza táján is történtek változások. Mint
már tudjuk a csapat az NB-II-ben folytatja a szereplését, még-
hozzá igen erõs mezõnyben, az észak-keleti csoportban. Tudjuk,
hogy itt több NB-I/B-t megjárt csapat is van, pl. Fehérgyarmat,
Tiszavasvári, Nyírbátor, stb. Ezért a fiúk tisztában vannak azzal,
hogy igen kemény bajnokság elõtt állnak. Ezért is kérték fel
Valyon István urat, aki korábban volt játékos, majd edzõ is a
férfi csapatnál, azután a NB-I/B nõi csapatnál is tevékenykedett,
majd néhány évet �pihent� és csak szurkolóként kísérte figye-
lemmel a kézilabdások munkáját. Most feltöltõdve, új elkép-
zelésekkel, tele ambícióval vállalta a felkérést és tapasztalatát
és kiváló szakmai ismeretét ismét a kézilabda szolgálatába ál-
lítja. Ugyan a kikötése az volt, hogy éppen az elõttük álló nehéz
bajnokság miatt mindenkitõl maximális hozzáállást, edzés-
munkát és fegyelmet vár, mert csak így érhetnek el együtt si-
kereket. Sajnos nem tudtak igazán �erõsíteni�, mert játékosok
igazolásához � részint anyagi fedezet sincs - másfelõl pedig a
környékben nincsenek meghatározó játékosok, akikre érdemes
lenne pénzt költeni. Így a biztos bennmaradást tûzték ki cé-
lul, de Valyon István hangsúlyozta, hogy ezt csak az általa
elvárt feltételek teljesítésével érhetik el. Úgy tûnik jelenleg
ebben partnerek játékosai és a szakosztály vezetése is. Szó lehet
arról, hogy tavasszal mégis lehetõség nyílik két-három játékos
igazolására.
A bajnokság szeptember 15-én az SHS Egerrel kezdõdik a csa-
pat számára, ami igen komoly erõpróbának tûnik, de az elmúlt
idõszakban elvégzett munka és edzõmérkõzések alapján Valyon
István bízik egy sikeres rajtban.

A nõi kézilabdások már július végén elkezdték a munkát, mint
azt már korábban megírtuk. Itt is véglegessé váltak a változá-
sok, Szûcs, Varga, Ujj és Kiss Hevesre igazolt. Kovács Éva Bu-
dapesten talált munkát magának, így õ � ismereteink szerint � a
Csömörbe igazol. Török Erika pedig az utolsó információk sze-
rint külföldre készül munkát vállalni. Az érkezõ játékosok lis-
táján szerepel Sári Edit /Debrecen-Goldberger/, aki jobbszélsõ
irányító és balszélsõ poszton szerepelhet, Székely Zsófia kapus
/Goldberger/, Kárpáti Kata beálló /Makó/,  Gaál Linda  irányító,
átlövõ jobbszélsõ /Kállósemlyén/, Ponyi Patrícia szélsõ
/Miskolc/. Az újonnan érkezett játékosok mellett a felnõtt ke-
retben dolgoznak tovább Lukács, Molnár, Ürmös és Szabó ifjú-
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sági játékosok is. Az elmúlt idõszakban ezzel a 15 fõs kerettel
készült a csapat a szeptember 16-ai gyulai rajtra. Kupákon
/Szeghalom, Bõcs/, edzõmérkõzéseken /Eger, Bõcs/, illetve az
NB-II-es ifjúsági fiú csapat ellen játszott.
A csapat formálása, összeszoktatása, a játékok gyakorlása, csi-
szolása úgy látszik sikeres volt, bár még van bõven javítanivaló.
Azt gondolom, hogy csakúgy mint tavaly, meg tudunk felelni
az elvárásoknak, ugyanolyan jó szellemû közösség alakul ki,
mint az korábban is volt. Célunk, hogy a csapat az NB-I/B-
ben az 5-8. hely valamelyikét szerezze meg, amire meg van a
reális esély. Az utánpótlás nevelés szintjén történt elõrelépés, a
jövõben Erdélyi Annamária testnevelõ tanár, edzõ fogja össze
az össze iskolában � elsõsorban � a lány kézilabdát, amitõl 2-3
éven belül diáksport és egyesületi szinten is az eddiginél ko-
molyabb eredményeket remélünk.

Arra kérjük városunk sportszeretõ szurkolóit, hogy minden
sporteseményen biztassák csapatainkat, érezzék magukénak
is a város sportját. Remélem együtt még többre leszünk ké-
pesek. Szeretettel várunk mindenkit különbözõ sportesemé-
nyeken.

Hajrá Abony !

Atkári Lajos
FSC ügyvez.elnök

Perge Lászlóné rovata

Pázmándiné Márki Enikõt nem sokan ismerik vá-
rosunkban, mert messzirõl jött hozzánk.  Férjét,
Pázmándi Józsefet (Öcsit) annál inkább, mert õ
helyi és szép, nagycsaládból származik. De
mondjon  egy pár szót magáról!
 Erdélybõl származom, a rendszerváltás
idején fiatal lányként kerültem Füzesabony-
ba, ahol meg ismerkedtem a férjemmel, és itt

maradtam. Igaz messze kerültem családomtól, de tartom velük a
kapcsolatot, szeretem õket és itt egy új családra leltem. Van két
gyönyörû kislányunk, akik mindenért kárpótolnak. A férjem sza-
kács a Flóraszállóban és így kedvet kaptam én is a szakmához.
A Füzesabonyi Pszichiátrián helyezkedtem el a konyhán, és
2001-ben elvégeztem az iskolát. Ma, mint végzett szakács dol-
gozom a konyhán.

Bükki betyárleves

Hozzávalók: 20dkg füstölt kolbász, 20 dkg fagyasztott vargánya-
gomba, 2 fej vöröshagyma, 1 ek zsír, só, bors, pirospapkika, vá-
gott petrezselyem, 1 paradicsom, 1 tv paprika, 1 dl tejföl, 1 dl
tejszín, 1 ek liszt, 5 dkg reszelt tarhonya.
Elkészítés: A finomra vágott v hagymát zsíron megpirítom, meg-
szórom a paprikával, ráteszem a felaprított paprikát, paradicso-
mot, karikázott kolbászt és a darabolt gombát, só, bors, petre-

zselyem és a fûszerezés. Felengedem vízzel, ha kész, belefõzöm
a tarhonyát, tejszínes- tejfölös habarással kiforralom.
Pulykasteak camembert sajttal grillezve

Hozzávalók: 60 dkg pulykamell, 2 db camembert, só, bors, 1 dl
olaj, 8 db õszibarackbefõtt, 5 dkg vaj, 1 ek kr cukor, 1 dl na-
rancslé, a tálaláshoz: 4 adag burgonyapüré, 8 szem dióbél.
Elkészítés: A pulykamellet 4 vastag szeletre vágom, csak enyhén
kiütögetni, sózom, borsozom, rostlapon, vagy kevés olajon hir-
telen kisütöm mindkét oldalát. Tûzálló tálba teszem, minden
szelet tetejére egy félbevágott sajtot és 1 szem dióbelet illesztek.
Grilles sütõben v grilles mikróban a sajtot ráolvasztom. Vajat
olvasztok, amiben kevés cukrot karamellizálok. Ezt felöntöm
narancslével, s ezt felére forralom. Ebbe merigetem a felezett
õszibarackokat. Tálaláskor Burgonyapüré, a karamelles barac-
kokat és a hússzeleteket a tányéron ízlésesen elrendezem.

Tiroli vegyes rétes

Hozzávalók: 0,5 kg leveles mirelit tészta, tojás a megkenéshez,
Túrótöltelékhez: 25 dkg túró, 6 dkg cukor, 5-10 dkg búzadara,
citromhéj reszelék, 1 vaníliás cukor, mazsola, 1 tojás.
Meggyes töltelék: 40dkg magozott meggy, 1 vaníliás cukor, 5-
10 dkg zsemlemorzsa, 1 dkg fahéj.
Elkészítés: A tésztát kinyújtom, 2 mm vastagra, közepén ketté-
vágom. Az egyikbe a túrós, a másikba a meggyes tölteléket te-
kerem. Egymásmellé téve 170 C-on 50 percig sütöm.

                                                                 Jó étvágyat!

Egyházi Hírek
Gál Tibor rovata

Katolikus közösség
Miserend :
Falu       
Hétfõ 18 óra
Szerda 18 óra
Csütörtök ½ 8 óra
Péntek ½ 8 óra
Szombat ½ 8 óra

 Szombat  18 óra
 Vasárnap  11 óra
Telep
 Kedd  8 óra
 Csütörtök    18 óra
 Vasárnap      8 óra

Búcsú és üdvözlet
 
Szomorú és egyben vidám esemény történt július végén a fü-
zesabonyi egyházközségben, hiszen Augusztus elsejével mind-
két katolikus papot, István és Béla atyát, elszólította az egy-
házi hivatása Füzesabonyból.  Szomorú, mert az ismerõs ar-
cukat, megszokott hangjukat, stílusukat már nem hallhatjuk, de
egyben vidám is, mert majd minden változás jó és új színt hoz-
hat az egyházközség életébe. A költözés és az egyházközség át-
vételének sûrûjében az új atyát még nem sikerült megkeresni,
de a következõ számban rovatunkban megismerhetik.
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A Széchenyi István (volt II. sz.) Általános Iskola
idén ünnepli az iskolaépület átadásának 50. évfordulóját.

 Ebbõl az alkalomból jubileumi ünnepi hetet tartunk
szeptember 21 és 29 között.

Jubileumi hét programja:

21. 16 óra Nyitóünnepség, emléktábla avatása
25.   9 óra Megyei történelmi vetélkedõ
      16 óra 50 éve volt elsõsök és nyolcadikosok találkozója
26.   9 óra Sportversenyek, vetélkedõk
      16 óra Rendhagyó nevelõi értekezlet
27.   9 óra Sportversenyek, rajzpályázat
28. 11 óra Ünnepélyes faültetés
29. 18 óra Jótékonysági bál

Rendezvényeinkre mindenkit szeretettel várunk!

Tisztelettel meghívjuk a Széchenyi István Általános Iskola
Jótékonysági báljára,

 melyet 2007. szeptember 29-én tartunk
 a Városi Közösségi Házban

Belépõjegyek 3500 Ft-os áron vásárolhatók az iskolában.

Tombola felajánlásaikat és támogatói jegy vásárlásaikat
 köszönettel fogadjuk

Nagy István Kádas Imre
               Igazgató     Széchenyi Alapítvány elnöke

Füzesabony város Önkormányzatának Idõszaki tájékoztatója
Megjelenik: havonta

Eng. Szám: 163/0062/2007
A szerkesztõbizottság elnöke: Kotán György

Felelõs kiadó: Füzesabony város Önkormányzata
e-mail: : ujsag@fuzesabony.hu

Nyomdai munkák: Regiocon Kft Nyomdaüzeme, Kompolt
Felelõs vezetõ: Pap Gábor
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